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Protokół nr XXVI/20 

XXVI sesji Rady Miejskiej w Nowem 

w dniu 21 grudnia 2020 roku w godz. 1500 – 1927 

w Centrum Kultury Zamek w Nowem 
 

Sesja odbyła się w Centrum Kultury Zamek (sala główna). 

XXVI sesję otworzyła Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej w Nowem Małgorzata Murawska 

(z powodu nieobecności Przewodniczącego Rady Miejskiej Marka Słomińskiego), która 

jednocześnie przewodniczyła obradom. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej w Nowem Małgorzata Murawska powitała radnych, Pana 

Burmistrza wraz ze współpracownikami (obecni: Z-ca Burmistrza Zbigniew Lorkowski, 

Skarbnik Gminy Jerzy Wotkowski, Kierownik MGOPS Arleta Maliszewska, Inspektor ds. 

Ochrony Środowiska i Rolnictwa Leszek Cejrowski, Podinspektor  ds. gospodarki odpadami  

i gospodarki mieszkaniowej Rafał Ścisłowski), Sołtysa.  

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej poinformowała, że obrady Rady Miejskiej są 

rejestrowane za pomocą urządzeń nagrywających dźwięk i obraz oraz transmitowane. Klauzula 

informacyjna dotycząca przetwarzania danych osobowych osób uczestniczących  

w obradach Rady Miejskiej w Nowem została umieszczona do zapoznania się z jej treścią na 

drzwiach sali obrad oraz w Biuletynie Informacji Publicznej www.bip.gminanowe.pl  

w zakładce Organy – Rada Miejska. Transmisja sesji Rady Miejskiej odbywa się również pod 

wskazanym adresem internetowym oraz na stronie www.gminanowe.pl w zakładce –Moja 

Gmina. 

Wiceprzewodnicząca stwierdziła, że w sesji uczestniczy 12 członków Rady (nieobecni radni: 

Sławomir Grzemski, Przewodniczący Rady Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn), co 

stanowi kworum, przy którym Rada może podejmować prawomocne decyzje.  

 

Sekretarzem obrad Wiceprzewodnicząca wyznaczyła radnego Sławomira Jopka. 

Sesję protokołowała Joanna Szaga.  

 

W związku z brakiem uwag, wniosków i zastrzeżeń do protokołu XXV sesji Rady Miejskiej,  

został on jednomyślnie przyjęty bez odczytywania. 

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Małgorzata Murawska poinformowała, że przed sesją 

radni otrzymali nowy, rozszerzony porządek obrad, uzupełniony w pkt. 6 o uchwałę w sprawie 

uchwalenia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar 

Przemocy w Rodzinie w Gminie Nowe na rok 2021. Ponadto nastąpiły zmiany redakcyjne  

w tytułach dwóch uchwał dotyczących gospodarki odpadami. W porządku obrad, który radni 

otrzymali przed sesją, zapisano tytuły uchwał już po zmianach. W związku z powyższym 

zachodzi konieczność przegłosowania przedstawionych zmian w porządku obrad. 

Wiceprzewodnicząca Rady poddała pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad  

o wprowadzenie do pkt. 6 projektu uchwały w sprawie uchwalenia Gminnego Programu 

Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie w Gminie 

Nowe na rok 2021 oraz zmian redakcyjnych w tytułach dwóch uchwał. 

W głosowaniu brało udział 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, Marek 

Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

Za rozszerzeniem porządku obrad głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się.  

http://www.bip.gminanowe.pl/
http://www.gminanowe.pl/
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Wiceprzewodnicząca Rady poinformowała, że zmiana porządku obrad została przyjęta 

jednomyślnie.  

 

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej przedstawiła porządek obrad po zmianach: 

1. Otwarcie sesji: 

    a) powitanie,  

    b) stwierdzenie kworum, 

    c) wyznaczenie sekretarza obrad, 

    d) przyjęcie protokołu poprzedniej sesji, 

    e) przedstawienie porządku obrad. 

2. Informacja Burmistrza o podejmowanych działaniach między sesjami. 

3. Uchwalenie budżetu Gminy Nowe na rok 2021: 

    a) przedstawienie projektu uchwały, 

    b) dyskusja, 

    c) podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Nowe na rok 2021, 

    d) podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Nowe na lata  

         2021  – 2037, 

    e) podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych na 2021 rok, 

    f) podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii 

na 2021 rok. 

4. Sprawozdanie Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Nowem z działalności w 2020 r. 

5. Podsumowanie pracy komisji stałych Rady Miejskiej. 

6. Podjęcie uchwał w sprawie: 

- uchwalenia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar 

Przemocy w Rodzinie w Gminie Nowe na rok 2021, 

- rozpatrzenia skargi  z dnia  25 września 2020 r. na kierownika Miejsko-Gminnego Ośrodka 

Pomocy Społecznej i pracownika socjalnego, 

- wyrażenia woli zawarcia porozumienia z Gminą Smętowo Graniczne w zakresie organizacji 

publicznego transportu zbiorowego, 

- wyznaczenia obszaru i granic aglomeracji Nowe, 

- ustalenia ryczałtowej stawki opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi dla 

nieruchomości, na których znajdują się domki letniskowe lub innych nieruchomości 

wykorzystywanych na cele rekreacyjno-wypoczynkowe, położonych na terenie Gminy Nowe, 

- wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi składanej 

przez właścicieli nieruchomości zamieszkałych i nieruchomości, na których znajdują się domki 

letniskowe lub innych nieruchomości wykorzystywanych na cele rekreacyjno-wypoczynkowe 

oraz warunków i trybu składania deklaracji za pomocą środków komunikacji elektronicznej, 

- terminu, częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi, 

- w sprawie ustalenie wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 

2020, 

- zmieniająca Uchwałę Nr XXV/154/20 z 23 listopada 2020 roku w sprawie określenia 

wysokości stawek opłaty targowej, 

- zmieniająca budżet Gminy Nowe na 2020 r. 

- zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej, 

- zatwierdzenia planu pracy Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, 

- zatwierdzenia planu pracy Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa, 
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- zatwierdzenia planu pracy Komisji Polityki Społecznej. 

7. Wolne wnioski, zapytania i informacje. 

   8. Zakończenie sesji. 

Do przedstawionego porządku obrad nie wniesiono żadnych propozycji zmian ani zastrzeżeń.  

 

Ad.2/ Informacja Burmistrza o podejmowanych działaniach między sesjami. 

Burmistrz Nowego Czesław Woliński poinformował, że pomimo stanu epidemii, między 

sesjami podejmowane były następujące działania, które odbywały się z przestrzeganiem zasad 

reżimu sanitarnego: 

24  listopada  2020 r. – spotkanie u  Wicewojewody  dotyczące  modernizacji  stacji 

energetycznej GPZ  w  Nowem. 

25  listopada 2020 r.- spotkanie  dotyczące  podpisania  umowy  na  konserwację  oświetlenia  

na  2021  rok. Trwają  negocjacje  co  do  ustalenia  stawki. 

27  listopada 2020 r. -  spotkanie  z Prezesem firmy  Strzelbud Kwidzyń  dotyczące  realizacji  

zadania „Budowa  drogi Głodowo-Osiny”. 

30 listopada 2020 r. – odbiór częściowy inwestycji polegającej na przebudowie sieci 

wodociągowej w ulicach Kolejowa, Dworcowa, Nowa, Fabryczna i Sportowa w Nowem. 

30 listopada 2020 r. – spotkanie  informacyjne  w  sołectwie  Rychława  dotyczące  projektu  

budowy  wiaduktu kolejowego (w spotkaniu uczestniczył również radny Zbigniew Sikora). 

1 grudnia 2020 r. – podpisano umowę na dostawę VI części zamówienia „Dostosowanie 

siedziby Centrum Kultury Zamek w Nowem oraz Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowem dla 

potrzeb osób niepełnosprawnych wraz z zakupem wyposażenia związanego z prowadzeniem 

działalności kulturalnej i edukacyjnej – Etap II”, na dostawę, rozmieszczenie i montaż sceny  

w budynku zamku z firmą SOL Sebastian Budnik z Poznania, na kwotę 41 820,00 zł brutto. 

1 grudnia 2020 r. – podpisano umowę na dostawę II części zamówienia „Dostosowanie 

siedziby Centrum Kultury Zamek w Nowem oraz Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowem dla 

potrzeb osób niepełnosprawnych wraz z zakupem wyposażenia związanego z prowadzeniem 

działalności kulturalnej i edukacyjnej – Etap II”, na dostawę, rozmieszczenie i montaż krzeseł 

w budynku zamku z firmą CHEMTROL POLSKA z Warszawy, na kwotę 60 270,00 zł brutto. 

1 grudnia 2020 r. – podpisano umowę na dostawę I części zamówienia „Dostosowanie 

siedziby Centrum Kultury Zamek w Nowem oraz Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowem dla 

potrzeb osób niepełnosprawnych wraz z zakupem wyposażenia związanego z prowadzeniem 

działalności kulturalnej i edukacyjnej – Etap II”, na dostawę fletów do budynku zamku  

z Fundacją Aktywizacji i Integracji z Nowego, na kwotę 21 284,55 zł brutto. 

1 grudnia 2020 r. – podpisano umowę na dostawę VII części zamówienia „Dostosowanie 

siedziby Centrum Kultury Zamek w Nowem oraz Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowem dla 

potrzeb osób niepełnosprawnych wraz z zakupem wyposażenia związanego z prowadzeniem 

działalności kulturalnej i edukacyjnej – Etap II”, na dostawę, rozmieszczenie i montaż 

systemów wystawienniczych w budynku zamku z firmą ARMARIUM SYSTEMS z Chludowa, 

na kwotę 25 600,00 zł brutto. 

2 grudnia 2020 r. – otwarcie ofert w postępowaniu „Zakup paliw do samochodów służbowych 

w systemie sprzedaży bezgotówkowej”. Wpłynęła 1 oferta – Polskiego Koncernu Naftowego 

ORLEN S.A. z Płocka. 

2 grudnia 2020 r. – podpisano umowę na dostawę V części zamówienia „Dostosowanie 

siedziby Centrum Kultury Zamek w Nowem oraz Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowem dla 

potrzeb osób niepełnosprawnych wraz z zakupem wyposażenia związanego z prowadzeniem 

działalności kulturalnej i edukacyjnej – Etap II”, na dostawę, montaż i rozmieszczenie mebli 
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bibliotecznych do budynku Gminnej Biblioteki Publicznej z Fundacją Aktywizacji i Integracji 

z Nowego, na kwotę 21 300,00 zł brutto. 

Awaria  oświetlenia  ulicznego  w  całym  mieście. Awaria  została  usunięta  w  dniach  4 i 5 

grudnia. Przyczyną była awaria  przewodu  zasilającego  stacje zasilania. Następnie awarii 

uległy zegary sterujące. 

3 grudnia 2020 r. – odebrano inwestycję polegającą na „Dostosowaniu siedziby CK Zamek  

w Nowem oraz Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowem dla potrzeb osób niepełnosprawnych 

wraz z zakupem wyposażenia związanego z prowadzeniem działalności kulturalnej  

i edukacyjnej – Etap I.” 

4 grudnia 2020 r. – otwarcie ofert w postępowaniu na „Usługę odbioru i zagospodarowania 

stałych odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości zamieszkałych, położonych na 

terenie Gminy Nowe oraz utworzenie i prowadzenie na terenie Gminy Nowe Punktu 

Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych (PSZOK) wraz z zagospodarowaniem odpadów 

komunalnych pochodzących z PSZOK”. Wpłynęła 1 oferta – Przedsiębiorstwa Usług Miejskich 

Sp. z o.o.  z Nowego. 

4 grudnia 2020 r. – Pożar  w  budynku  przy  ul. Kniatek. Zniszczeniu  uległo  jedno  

mieszkanie. MGOPS udzielił  wsparcia  poszkodowanej  rodzinie. 

7 grudnia 2020 r. – podpisano umowę na dostawę IV części zamówienia „Dostosowanie 

siedziby Centrum Kultury Zamek w Nowem oraz Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowem dla 

potrzeb osób niepełnosprawnych wraz z zakupem wyposażenia związanego z prowadzeniem 

działalności kulturalnej i edukacyjnej – Etap II”, na dostawę, rozmieszczenie i montaż kurtyny 

scenicznej w budynku zamku z firmą SOL Sebastian Budnik z Poznania, na kwotę 46 665,00 

zł brutto. 

8  grudnia  2020 r.- wideokonferencja  z  udziałem  przedstawicieli PKP, projektanta oraz 

Dyrektora  Powiatowego  Zarządu  Dróg  dotycząca projektowanego  wiaduktu w  m. Twarda 

Góra – Rychława. 

Burmistrz dodał, że PKP zaproponowały nam dwa warianty przebudowy wiaduktu 

bezkolizyjnego w miejscowości Twarda Góra – Rychława. Pierwszy wariant tzw. południowy 

przechodziłby od strony Milewa przez tzw. „łąki”, drugi w centrum wioski Rychława. Gmina 

koresponduje z PKP, rozważamy ten temat, ponieważ większość rolników chciałaby, aby 

przebiegało to w bliskości obecnej stacji PKP. Początek byłby przed dworcem PKP (tam gdzie 

stoi budynek i magazyny) i miałby ten wiadukt przechodzić na drugą stronę na wysokości 

szkoły. Nasypy i słupy 9. metrowe zabrałyby nam cały plac przy straży pożarnej w Rychławie, 

jeden budynek musiałby być rozebrany, nasypy z jezdnią byłyby w bardzo bliskiej odległości 

od szkoły. W tym wariancie także budynek gospodarczy mieszkańców uległby zniszczeniu. 

Nie chcemy do tego dopuścić, rozważamy możliwość, aby wysłuchano naszych próśb  

i propozycji, aby część wiaduktu ze strony zachodniej sięgała za szkołę. Ze spotkania spisano 

notatkę służbową, z którą radni mogą się zapoznać. Określono tam nasze warunki  

i stanowisko, przekazano również do PKP pisemną odpowiedź, że się na to nie zgadzamy. 

Zabiegaliśmy o spotkanie na wizji lokalnej w Twardej Górze. Z tego, co wiadomo 

Burmistrzowi, wczoraj przyszła wiadomość drogą elektroniczną, że proponują nam spotkanie 

po 17 stycznia. O szczegółach Burmistrz będzie informował w późniejszym terminie. 

9 grudnia 2020 r. – podpisanie umowy na wykonanie usługi „Obsługa targowiska gminnego 

Mój Rynek w Nowem” z Fundacją Aktywizacji i Integracji, z siedzibą w Nowem, na kwotę 

81 180,00 zł brutto. 
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10 grudnia 2020 r. – zawiadomienie o wyborze w postępowaniu „Zakup paliw do samochodów 

służbowych w systemie sprzedaży bezgotówkowej”. Wybrano ofertę – Polskiego Koncernu 

Naftowego ORLEN S.A. z Płocka. 

10 grudnia 2020 r. – ogłoszenie dotyczące  drugiego etapu  konkursu  Rządowego Funduszu 

Inwestycji  Lokalnych. Gmina  Nowe  złożyła  dwa  wnioski. Nie  otrzymała dofinansowania. 

11 grudnia 2020 r. – zgłoszenie do odbioru inwestycji polegającej na Utwardzeniu części 

działek 42/17 oraz 1/3 w Nowem – ul. Myśliwska, wykonywanej przez „ŻANA” Usługi 

Przewozowe Kamil Gburczyk z Warlubia. Termin odbioru wyznaczono na 21 grudnia 2020 r.  

11 grudnia 2020 r. – OSP  Nowe  otrzymało  nowy  wóz bojowy typu  ciężkiego marki Volvo 

(finansowanie z zewnątrz, środki z budżetu gminy i częściowo z Powiatu Świeckiego). 

14 grudnia  2020 r. – spotkanie  z  dyrektor  budowy  linii 400kv. Poinformowano  nas   

o  odbiorze  końcowym  i  włączeniu  sieci  do  eksploatacji. Nastąpi  to  etapami, 

najprawdopodobniej  do końca maja 2021 r. (opóźnia to wpływy z podatku do budżetu). 

14 grudnia  2020 r. – nieplanowaną  wizytę  złożył nam Wicemarszałek  Woj. Kujawsko-

Pomorskiego. Temat  spotkania  to  przewozy osobowe PKP będące  we  władaniu  urzędu 

marszałkowskiego (od wielu lat jest problem ze zmianą rozkładu jazdy i dojazdem 

mieszkańców do pracy i szkół, ponieważ jesteśmy gminą położoną na pograniczu dwóch 

województw i połączenia się „nie zazębiają”). Zabiegamy o to, żeby pociągi kończące bieg  

w Laskowicach (kujawsko-pomorskie) przedłużyły swój bieg do stacji węzłowej w Smętowie, 

a te, które kończą bieg od strony Gdańska w  Smętowie, żeby kończyły bieg w Laskowicach. 

Dwie stacje: Twarda Góra i Warlubie są wyizolowane, jest to utrudnienie i większe koszty dla 

wielu mieszkańców, którzy dojeżdżają do pracy w trójmieście.  

15 grudnia 2020 r. – zawiadomienie o wyborze oferty w postepowaniu na „Usługę odbioru  

i zagospodarowania stałych odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości 

zamieszkałych, położonych na terenie Gminy Nowe oraz utworzenie i prowadzenie na terenie 

Gminy Nowe Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych (PSZOK) wraz  

z zagospodarowaniem odpadów komunalnych pochodzących z PSZOK. Wybrano ofertę 

Przedsiębiorstwa Usług Miejskich Sp. z o.o. z Nowego. 

15 grudnia 2020 r. – zgłoszenie do odbioru inwestycji polegającej na „Utwardzeniu części 

działek nr 587/3, 589/1, 459/2, 463/8, 467/1, 472/1 – ul. Boczna w Nowem”, wykonywanej 

przez Firmę Budowlano – Drogową „SŁAW-BUD” Sławomir Boczek. Termin odbioru 

wyznaczono na 22 grudnia 2020 r.  

15 grudnia 2020 r. – zgłoszenie do odbioru inwestycji polegającej na „Przebudowie sieci 

wodociągowej w ulicach Kolejowa, Dworcowa, Nowa, Fabryczna i Sportowa w Nowem”, 

wykonywanej przez WIMAR z Koronowa. Termin odbioru wyznaczono na 22 grudnia 2020 r.  

16 grudnia 2020 r. –  Burmistrz spotkał się w Świeciu z przedstawicielami samorządów, które 

również nie otrzymały dofinansowania z Funduszu Inwestycyjnego. 

17 grudnia 2020 r. –  notariusz Świecie - sprzedaż  działki nr 607/2 przy ul. Przykop. 

18 grudnia 2020 r. – podpisano umowę na dostawę, na III część zamówienia „Dostosowanie 

siedziby Centrum Kultury Zamek w Nowem oraz Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowem dla 

potrzeb osób niepełnosprawnych wraz z zakupem wyposażenia związanego z prowadzeniem 

działalności kulturalnej i edukacyjnej – Etap II”, na dostawę fortepianu i instrumentów typu 

Keybord do CK Zamek z Przedsiębiorstwem Handlowym MAGNUS z Zamościa, na kwotę 

147 400,00 zł brutto. 
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18 grudnia 2020 r. – Przetarg  na  wynajem lokalu ul. Rynek 10. Przetarg się nie odbył - brak  

ofert. 

18 grudnia 2020 r. – Przetarg na zbycie trzech działek w Nowem na ul. Jana  Pawła II. Jedna 

działka została sprzedana. 

18 grudnia 2020 r. – Podpisanie  umowy  na  inwentaryzacje  oświetlenia  ulicznego całej  

Gminy  Nowe. Inwentaryzacja zostanie przeprowadzona prawdopodobnie do końca kwietnia, 

na tej podstawie zostanie podpisana umowa na modernizację całego oświetlenia. Będzie to 

przypuszczalnie III-IV kwartał 2021 r.  

 

Ponadto, nawiązując do Rządowego Programu Funduszu Inwestycji Lokalnych, gdzie między 

innymi Gmina Nowe złożyła dwa wnioski na kwotę 2 mln 800 tys. zł, na ścieżkę pieszo-

rowerową Nowe -Twarda Góra oraz na modernizację sali gimnastycznej w Szkole Podstawowej 

nr 2 w Nowem - nie otrzymaliśmy żadnych środków. Takich gmin było więcej w Powiecie 

Świeckim. Samorządowcy spotkali się, aby uzgodnić co zrobić. Burmistrz chciałby powiedzieć, 

że „nie szczekali” (przyp. takiego sformułowania użyto podczas posiedzenia komisji) - mówili 

ludzkim głosem, ale to „szczekanie”, czyli ich głos usłyszał Wojewoda i zaprosił Burmistrza oraz 

Wójta Osia na spotkanie w celu wyjaśnienia możliwości oraz naszych oczekiwań przy 

następnym, trzecim rozdaniu środków inwestycyjnych. 28 grudnia upływa termin składania 

wniosków. Gmina Nowe składa trzy wnioski: powtórzenie wniosków na ścieżkę pieszo-

rowerową Nowe -Twarda Góra oraz na modernizację sali gimnastycznej w Szkole Podstawowej 

nr 2 w Nowem i dodatkowo trzeci wniosek na budowę sieci wodociągowej, która połączy stację 

Bochlin z Nowem. Mamy od wielu lat  takie zalecenia Sanepidu, żeby w razie skażenia w jednym 

z ujęć można było obustronnie zasilać miasto Nowe albo wieś Bochlin. 

 

Pytania: 

 

Radny Henryk Czapliński  - zapytał o spotkanie dotyczące GPZ, poprosił o bliższe informacje. 

 

Burmistrz Nowego Czesław Woliński – odpowiedział, że są to długie rozmowy. GPZ ma być 

budowany. Początkowo myślano, że projekt, który jest realizowany, czyli budowa dwóch 

naziemnych linii 15kV z Warlubia przez Komorsk, Mątawy w kierunku na Dragacz i do nas, że 

to rozwiąże ich problem, ale to problemu nie rozwiąże. Prawdopodobnie coraz bardziej dociera 

do energetyki, że mimo wszystko, jest już czas, żeby budować GPZ. 

 

Ad.3/ Uchwalenie budżetu Gminy Nowe na rok 2021 

 

    a) przedstawienie projektu uchwały 

 Projekt uchwały w spawie uchwalenia budżetu Gminy Nowe na rok 2021 przedstawił 

Skarbnik Gminy Jerzy Wotkowski, za pomocą prezentacji, której wydruk stanowi załącznik 

nr 2 do protokołu. Następnie Skarbnik omówił projekt uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Nowe na lata 2021  – 2037 również za pomocą prezentacji, 

znajdującej się w załączniku nr 2. 

 

Ponadto Skarbnik Gminy nadmienił, że budżet na rok 2021 niewątpliwie będzie budżetem 

bardzo trudnym. 

Bardzo istotnym parametrem jest tzw. nadwyżka operacyjna, czyli różnica pomiędzy 

dochodami i wydatkami bieżącymi. W projekcie budżetu na 2021 rok ta nadwyżka została ujęta 

w kwocie nieco ponad 1 mln zł. W latach poprzednich, z reguły, wahała się ona pomiędzy  

1 mln 400 tys. – 1 mln 500 tys. zł. Potem, zawsze po ujawnieniu wolnych środków, kierowano 
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część tych wolnych środków na wydatki bieżące i po stronie planowanej zamykała się kwotą 

800-900 tys. zł. Dzisiaj startujemy z poziomu 1 mln zł, czyli znacznie gorzej niż  

w latach poprzednich. Przyczyna tego zjawiska jest praktycznie jedna tzn. rozbieżność 

pomiędzy subwencją oświatową, a kosztami funkcjonowania oświaty. Ten problem nie dotyczy 

tylko Gminy Nowe, jest wspólnym problemem wszystkich samorządów. Przykładowy jeden 

wskaźnik obrazujący całość – jeszcze w roku 2018 udział środków własnych gminy  

w finansowaniu oświaty wynosił 40%. W projekcie budżetu na rok 2021 będzie to już nieco 

ponad 50%. Różnica 10% wydaje się niewielka, ale jeżeli uświadomimy sobie, że koszty 

funkcjonowania oświaty to 15 mln zł, 10% to 1,5 mln zł i to ze środków własnych. Jest to dla 

gminy potężne obciążenie, które skutkuje tym, że zaczyna brakować pieniędzy na inne, ważne 

cele. Tą trudną sytuację pogłębia również fakt, że planowany udział w podatku dochodowym 

od osób fizycznych będzie w roku 2021 niższy niż w roku 2020 o 90 tys. zł (Skarbnik opiera 

się o prognozę z Ministerstwa Finansów). Aby zrekompensować ubytki założono wzrost z 

czterech naszych podatków lokalnych o ok. 360 tys. zł. Wynika to przede wszystkim z faktu, 

że na sesji Rady w listopadzie większość z tych podatków została podwyższona o wskaźnik 

3,9%, czyli wskaźnik inflacji. Zakłada się również lepszą ściągalność podatków w roku 2021. 

Na to wszystko nakładają się jeszcze negatywne skutki pandemii, nikt nie jest w stanie 

prognozować jak rozwinie się sytuacja epidemiczna. Niewątpliwie utrudnia to planowanie  

i realizację budżetu na rok 2021. Często mówi się, że pieniądze się znajdą, że budżet zawsze 

jest trudny, ale niewątpliwie margines pola manewru jest coraz mniejszy.  

Omawiając dotacje z budżetu gminy Skarbnik wskazał na fundusz wsparcia dla Policji, ma to 

być 13 tys. zł. Skarbnik dodał, że ma nadzieję, iż zostanie ona wykorzystana na rzeczywistą 

poprawę bezpieczeństwa mieszkańców gminy, a nie np. dla szykanowania uczestników 

pokojowych protestów. 

Ponadto poinformował, że na zadanie odbudowa budynku mieszkalnego Dolne Morgi 27 (koszt 

950 tys. zł) gmina zamierza skorzystać z kredytu, który zostanie spłacony  

w momencie, w którym gmina otrzyma tzw. „premię remontową”. Pomniejszy to znacząco 

wydatek ze środków własnych tj. o 400 tys. zł. Musimy na początku roku wystąpić o kredyt, 

ponieważ premię remontową można dostać tylko wówczas, gdy gmina wystąpi o kredyt. Całą 

procedurę kredytową trzeba przejść (w tym sprawdzenie zdolności kredytowej). 

Nasze zadłużenie jest na poziomie 31% planowanych dochodów, mieścimy się w strefie stanów 

średnich w porównaniu do innych gmin.  

Dokonując podsumowania Skarbnik uważa, że możemy stwierdzić, iż wpływ pandemii na 

finanse gminy na pewno jest negatywny, ale nie jest rujnujący dla budżetu naszej gminy. Biorąc 

pod uwagę poziom wykonania na koniec listopada, wszystko wskazuje na to, że wpływy  

z podatków lokalnych w roku 2020 zostaną zrealizowane, natomiast w roku 2020 nie 

zrealizujemy udziału w podatku od osób fizycznych. Deficyt z tego tytułu zamknie się kwotą 

ok. 270 tys. zł. 

 

Skarbnik poinformował także, że Burmistrz Nowego przedłożył projekt budżetu Radzie 

Miejskiej i Regionalnej Izbie Obrachunkowej w terminie do 16 listopada 2020 r. Regionalna 

Izba Obrachunkowa Uchwałą z 19 grudnia 2020 r. pozytywnie zaopiniowała  projekt budżetu 

Gminy Nowe na 2021 rok. W części merytorycznej uzasadnienia nie stwierdzono żadnych 

uchybień i nieprawidłowości.  

Regionalna Izba Obrachunkowa pozytywnie zaopiniowała również  Wieloletnią Prognozę 

Finansową Gminy Nowe na lata 2021-2037. 

 

    b) dyskusja 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Małgorzata Murawska otworzyła dyskusję. 
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Radny Jarosław Kozłowski – chciałby poruszyć temat, o którym mówił także podczas 

posiedzenia Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska i Rolnictwa oraz 

Komisji Polityki Społecznej. W budżecie podane są inwestycje, ale są to inwestycje 

„upiększające”. To dobrze, że są takie inwestycje, ale radnemu brakuje inwestycji 

przemysłowych, czy stworzenia warunków na takie inwestycje. Uważa, że jeżeli  

w dzisiejszym budżecie to nie wyszło,  to w najbliższym czasie musi być ujęta taka możliwość 

wykupu gruntów i stworzenie warunków rozwoju dla gminy. Mamy to zresztą zapisane  

w naszej strategii rozwoju, że będziemy stwarzać warunki przyjazne dla rozwoju przemysłu,  

a tego brakuje w tym budżecie.  

Kolejna uwaga radnego – Pan Skarbnik zauważył, że musimy dołożyć do oświaty 10% i to się 

zgadza, ale powinien też dopowiedzieć, że w tym roku szkolnym mamy o 100 uczniów mniej, 

a to powoduje subwencję o 600 tys. niższą. Chociaż subwencja do roku minionego jest o 400 

zł większa, bo rok temu subwencja na ucznia wynosiła 5700 zł, a teraz jest 6100 zł. Dla 

informacji – jeżeli chcemy mówić o jakichś brakach, to powinniśmy powiedzieć, a 100 uczniów 

to jest 5 oddziałów szkolnych, więc tutaj jest temat, który na pewno będziemy musieli  

w przyszłym roku rozważać co zrobić? Oczywiście z organizacjami społecznymi. Bo 

rzeczywiście będziemy coraz więcej dopłacać z naszego budżetu do oświaty.  

 

W imieniu Burmistrza z odpowiedzią dla radnego Jarosława Kozłowskiego wystąpił Skarbnik 

Gminy Jerzy Wotkowski – jeżeli chodzi o pierwsze pytanie, to tak, jak na komisji 

odpowiadali, że uznają to za sensowne i słuszne. Tylko jest jeden problem brak dostęp do 

gruntu i chętnych, którzy chcieliby nam go sprzedać i to jeszcze w klasie, która by nie 

wymagała odrolnienia. Niewątpliwie mają to na uwadze, prowadzili już rozmowy  

z agencjami rolnymi. Z jednej nic nie wyszło, podejmą próby w następnym roku, uznając 

słuszność tej propozycji, zresztą, jak zaznaczył radny Jarosław Kozłowski, mamy to również 

zapisane w strategii.  

Natomiast jeżeli chodzi o oświatę, to chyba nie jest temat na teraz. Jest szereg uwarunkowań,  

z jednej strony spadek liczby uczniów, z drugiej przyrost zadań oświatowych. Skarbnik 

podkreślił to, co powiedział już na początku, wszystkie samorządy twierdzą, że oświata jest 

niedofinansowana i coraz więcej środków są zobowiązane przeznaczać z własnych pieniędzy. 

Jako już Skarbnik mówił na posiedzeniu komisji, wyraźnie widać, że Rząd „skasował” 

nadwyżkę operacyjną o prawie 50% wszystkim gminom na przestrzeni dwóch lat. Takie są 

realia. Nie o to chodzi, żeby się sprzeczać jakie są przyczyny i czy to jest czyjaś wina. Skarbnik 

uważa, że gminy powinny mieć dużą nadwyżkę, żeby one decydowały o wydatkach, a nie być 

klientem państwa.  

 

Wobec braku kolejnych głosów Wiceprzewodnicząca Rady zamknęła dyskusję.  

 

Opinie Komisji: 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że Komisja Polityki Gospodarczej, Finansów, 

Ochrony Środowiska i Rolnictwa omówiła projekt uchwały budżetowej na 2020 r. na 

posiedzeniach w dniach 2 grudnia i 15 grudnia 2020 roku. 

Projekt uchwały budżetowej wraz z objaśnieniami został opracowany w oparciu  

o regulacje zawarte w ustawie o finansach publicznych. Uchwała budżetowa stanowi podstawę 

gospodarki finansowej gminy.  Uchwała składa się z budżetu i załączników. 

 Plan dochodów został ustalony w pełnej szczegółowości klasyfikacji budżetowej. 

Uwzględniono podstawowe źródła dochodów, to znaczy: 

- wpływy z podatków i opłat lokalnych, 
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- wpływy z subwencji oraz udziały w podatkach dochodowych od osób fizycznych  

i prawnych, 

- dotacje celowe, pochodzące z budżetu państwa oraz od innych jst w ramach porozumień, 

- dotacje celowe w ramach programów finansowanych z udziałem środków europejskich.  

Ogółem zaplanowano dochody w kwocie 49.282 tys. zł, z tego: 

- bieżące 46.040 tys. zł, 

- majątkowe 3.242 tys. zł. 

Należy podkreślić, że w stosunku do projektu budżetu na 2020 r. dochody bieżące są wyższe  

o 1.339 tys. zł a dochody majątkowe zmniejszyły się o -2.784 tys. zł. 

Dochody bieżące przyrosły z tytułu: dotacji celowych o +447 tys. zł, subwencji ogólnych  

o +606 tys. zł oraz dochodów własnych o +289 tys. zł. 

Spadek dochodów majątkowych wynika ze zmniejszonego zakresu planu inwestycyjnego,  

w tym zadań finansowanych środkami zewnętrznymi. Dochody majątkowe, to prawie  

w całości dotacje celowe w ramach programów finansowanych z udziałem środków 

europejskich (3.091 tys. zł). 

Bardzo istotnymi pozycjami dochodów bieżących, mającymi decydujący wpływ na sytuację 

ekonomiczną gminy, są dochody z tytułu: subwencji wyrównawczej, subwencji oświatowej 

oraz udziału w podatku dochodowym od osób fizycznych. 

Subwencja wyrównawcza w stosunku do roku ubiegłego jest wyższa o +310 tys. zł. 

Subwencja oświatowa przyrosła się o +329 tys. zł. Równolegle wydatki na zadania oświatowe 

lawinowo rosną, co oznacza, że gmina na utrzymanie szkół zmuszona jest angażować coraz 

większe środki własne. W 2021 r. udział środków własnych w finansowaniu oświaty 

przekroczy 50%. 

Prognoza dochodów z tytułu udziału w podatku dochodowym od osób fizycznych jest niższa 

w stosunku do 2020 r. o -92 tys. zł. Jest to spowodowane zmianami w przepisach podatkowych 

oraz negatywnymi konsekwencjami COVID-19. 

 Stawki podatków lokalnych, tj. podatku od nieruchomości, rolnego i od środków 

transportowych zostały podwyższone w stosunku do 2020 r. o 3,9% (to znaczy o wskaźnik 

inflacji). Przyrost dochodów z tego tytułu ma wynieść +365 tys. zł. Te dodatkowe dochody są 

konieczne do zrekompensowania ubytku dochodów z tytułu podatku dochodowego od osób 

fizycznych oraz wyższych wydatków, chociażby wynikających z ustawowego wzrostu 

najniższego wynagrodzenia o 200 zł. 

 Planowane wydatki zostały ujęte w pełnej szczegółowości klasyfikacji budżetowej. 

Ogółem zaplanowano wydatki w kwocie 50.031 tys. zł, z tego: 

- bieżące 44.998 tys. zł, 

- majątkowe 5.033 tys. zł. 

W strukturze wydatków, wydatki bieżące stanowią 89,9 % wydatków ogółem, natomiast 

wydatki majątkowe wynoszą 10,1 % wydatków ogółem. 

Na zadania inwestycyjne przeznaczono kwotę 5.033 tys. zł. Źródłami finansowania inwestycji 

są: 

- dotacje z Unii Europejskiej   2.918 tys. zł, 

- dotacje krajowe       173 tys. zł, 

- środki własne gminy   1.193 tys. zł, 

- przychody z emisji obligacji i kredyty    749 tys. zł. 

W projekcie budżetu spełniony został ustawowy wymóg, zgodnie z którym Rada 

Miejska nie może uchwalić budżetu, w którym planowane wydatki bieżące są wyższe niż 

planowane dochody bieżące. Planowana nadwyżka operacyjna, stanowiąca różnicę między 

planowanymi dochodami bieżącymi i wydatkami bieżącymi, osiągnęła kwotę +1.042 tys. zł. 

Wynik budżetu zamyka się „deficytem” w wysokości -748.880 zł, który zostanie 

pokryty przychodami pochodzącymi z emisji obligacji oraz kredytem bankowym. 
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W uchwale budżetowej wykazano kwoty planowanych rozchodów i przychodów. 

Rozchody w 2021 r. wyniosą 751.120 zł, są to środki przeznaczone na spłatę rocznej raty 

kredytu na zakup nieruchomości w Milewie (51.120 zł) i wykupu serii F obligacji (700.000 zł). 

Przychody zaplanowano w wysokości 1.500.000 zł, z tego: z tytułu emisji obligacji w kwocie 

1.100.000 zł oraz zaciągnięcia kredytu w wysokości 400.000 zł. Środki te zostaną przeznaczone 

na spłatę rat zadłużenia oraz na  sfinansowanie planowanego deficytu budżetowego. 

Zawarte w projekcie uchwały upoważnienia dla Burmistrza są zgodne  

z obowiązującymi w tym zakresie przepisami. 

 W toku prac nad budżetem nie wprowadzono żadnych zmian. W projekcie budżetu nie 

znalazły się niektóre zadania inwestycyjne proponowane przez komisję. Część z nich zostanie 

wprowadzona do budżetu w trakcie 2021 roku, po ustaleniu tzw. „wolnych środków”. Ponadto 

gmina występuje o współfinansowanie inwestycji w ramach Rządowego Funduszu Inwestycji 

Lokalnych. 

Biorąc powyższe pod uwagę, Komisja pozytywnie opiniuje projekt uchwały  

w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Nowe na 2021 rok. 

 

 

Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej Sławomir Jopek, poinformował, że komisja 

polityki społecznej na posiedzeniu 15 grudnia br. zapoznała się z projektem budżetu Gminy 

Nowe na rok 2021 oraz projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Nowe na lata 2021-2037. Poza tym przeanalizowała wnioski, które wpłynęły do budżetu 

oraz wysłuchała wyjaśnień Pana Skarbnika. Dochody budżetowe gminy oraz wydatki, zostały 

określone zgodnie z obowiązującą klasyfikacją budżetową obejmującej działy, rozdziały  

i paragrafy z podziałem na dochody majątkowe i bieżące. Projekt budżetu został pozytywnie 

zaopiniowany przez Regionalną izbę Obrachunkową. Członkowie komisji stwierdzają, że 

przedstawiony projekt budżetu jest realny i opiniują go pozytywnie. 

c) podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Nowe na rok 2021 

 

Projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Nowe na rok 2021 odczytał Sekretarz 

obrad Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXVI/162/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie uchwalenia budżetu Gminy 

Nowe na rok 2021. 

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady – pogratulowała Burmistrzowi, dodała, że Rada przyjęła przed 

chwilą bardzo trudny budżet, jednak ma nadzieję, że wspólnymi siłami uda się go zrealizować.  

Burmistrz Czesław Woliński – podziękował.  

 

d) podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Nowe na lata 

2021  – 2037 

 

Opinie Komisji: 

Przewodnicząca Komisja Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że Komisja Polityki Gospodarczej, Finansów, 
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Ochrony Środowiska i Rolnictwa omówiła projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej na 

posiedzeniu w dniach 2 grudnia i 15 grudnia 2020 roku. 

Komisja pozytywnie opiniuje Wieloletnią Prognozę Finansową Gminy Nowe na lata 2021-

2037. 

WPF jest dokumentem wieloaspektowym, skupiającym bardzo wiele zagadnień 

charakteryzujących gospodarkę finansową gminy. Bardzo istotnym jej elementem jest 

prognoza długu i charakterystyka jego spłaty, tzn. kwota długu, wskaźniki zadłużenia, sposób 

spłaty zadłużenia. 

Prognozowana kwota długu na koniec 2021 roku wyniesie 15.228.400 zł, tj. 30,9 % 

planowanych na ten rok dochodów. 

Jako źródła spłaty długu wskazano: 

- w 2021 r.: przychody z emisji papierów wartościowych, 

- od 2022 r.: planowana nadwyżka budżetowa. 

 Z WPF wynika, że gmina w całym okresie prognozy spełnia kryteria określone w art. 243 

ustawy o finansach publicznych i jest zdolna do obsługi swoich zobowiązań dłużnych. 

Bardzo trudno jest ocenić jak rozwinie się sytuacja kryzysowa wywołana pandemią COVID-

19. Dlatego też ważne jest, aby ostrożnie planować dochody oraz prowadzić racjonalną politykę 

wydatkową. 

 

Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej Sławomir Jopek poinformował, że Komisja 

zajmowała się zagadnieniem na ostatnim posiedzeniu Komisji Polityki Społecznej  

i pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Nowe na lata 2021-2037 

odczytał Sekretarz obrad Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXVI/163/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Nowe na lata 2021 - 2037. 

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

e) podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2021 rok 

Projekt omówiła Pełnomocnik Burmistrza ds. Uzależnień Arleta Maliszewska: 

Na wstępie poprosiła o naniesienie autopoprawki - po podstawie prawnej projektu uchwały 

poprzez dodanie zwrotu: uchwala się, co następuje:”. 

Następnie omówiła Program, stanowiący załącznik do Uchwały.  

Pierwsza część programu dotyczy lokalnej diagnozy programu profilaktyki problemu 

alkoholowego.  

Sprzedaż napojów alkoholowych w Gminie Nowe – zgodnie z obowiązującymi przepisami  

i Uchwałą z 2018 roku, mamy uchwaloną maksymalną liczbę zezwoleń na sprzedaż 

poszczególnych rodzajów napojów alkoholowych do spożycia w miejscu i poza miejscem 

sprzedaży oraz zasad usytuowania miejsc sprzedaży i podawania napojów alkoholowych. 

Ustalono na terenie Gminy Nowe następujące liczby zezwoleń na sprzedaż napojów 

alkoholowych:  
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- 80 zezwoleń dla napojów alkoholowych o zawartości  do 4,5 % alkoholu oraz piwo; 

-80 zezwoleń dla napojów alkoholowych o zawartości od 4,5 % alkoholu do 18% (z 

wyjątkiem piwa); 

- 45 zezwoleń dla napojów alkoholowych o zawartości powyżej 18% alkoholu. 

Są to ilości maksymalne, w ubiegłym roku i w poprzednich latach nie przekroczyliśmy, ani 

nie zbliżyliśmy się do tych liczb. 

W 2019 roku wartość sprzedanego alkoholu na terenie gminy, na podstawie oświadczeń 

złożonych przez przedsiębiorców prowadzących sprzedaż napojów alkoholowych wyniosła 

9.511.789 zł,  z tego: 

- alkohol do 4,5% oraz piwo na kwotę 5.231.646 zł, 

- alkohol od 4,5 % do 18% (z wyjątkiem piwa) na kwotę 858.011 zł, 

- alkohol powyżej 18% na kwotę 3.422.132 zł. 

Wpływy z opłat  za korzystanie z zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych wyniosły 

w naszej gminie w poszczególnych latach: 

- 2013 rok - 191.938 zł, 

- 2014 rok - 196.272 zł, 

- 2015 rok - 198.910 zł, 

- 2016 rok - 211.518 zł, 

- 2017 rok - 165.512 zł, 

- 2018 rok - 177.526 zł, 

- 2019 rok - 199.658 zł. 

Kwoty te oscylują w granicach 200 tys. zł, dlatego też omawiany program opiewa na kwotę 

200 tys. zł, ponieważ przyjmuje się, że takie będą wpływy w następnym roku.  

Kolejny dział mówi o stanie bezpieczeństwa i porządku na terenie Gminy Nowe, jest to opisane 

dokładnie na podstawie sprawozdania, które było przedstawione podczas sesji przez 

Komendanta Komisariatu Policji. Podobnie jak diagnoza i informacje dotyczące działalności 

Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, Zespołu Interdyscyplinarnego, 

jak i Ośrodka Pomocy. Te kwestie były omawiane przez Panią Pełnomocnik podczas sesji 

dotyczącej sprawozdania za rok 2019. 

Następnie omówiła zadania przewidziane do realizacji w 2021 roku. 

1. Zwiększenie dostępności pomocy terapeutycznej i rehabilitacyjnej dla osób 

uzależnionych od alkoholu (art. 41 ust.1 pkt 1 ustawy o wychowaniu w trzeźwości 

i przeciwdziałaniu alkoholizmowi) 

1. Prowadzenie oraz finansowanie działalności Punktu Konsultacyjnego dla osób 

uzależnionych od alkoholu, spożywających alkohol ryzykownie i szkodliwie. Terapeuta 

przyjmuje w każdy wtorek w godzinach 8-16. 

2. Prowadzenie systematycznej i kompleksowej działalności w celu kierowania na leczenie 

odwykowe i motywowanie do podjęcia dobrowolnego leczenia. 

3. Współpraca z zakładami opieki zdrowotnej oraz specjalistycznymi placówkami 

w zakresie terapii i rehabilitacji osób uzależnionych, współuzależnionych oraz młodzieży 

i dzieci z rodzin alkoholowych. 
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Na to zadanie planuje się przeznaczyć 28 tys. zł. 

  2. Udzielanie rodzinom, w których występują problemy alkoholowe pomocy 

psychospołecznej i prawnej, a w szczególności ochrony przed przemocą w rodzinie (art. 41 

ust. 1 pkt 2 ustawy o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi) 

1. Stała współpraca przedstawicieli policji, ośrodka pomocy społecznej, placówek 

oświatowych i służby zdrowia w zakresie działań związanych z przemocą w rodzinie, w tym 

w ramach procedury „Niebieska Karta” i pracy Zespołu Interdyscyplinarnego oraz grup 

roboczych. 

2. Prowadzenie i finansowanie działalności świetlicy środowiskowej w szczególności 

ponoszenie kosztów bieżącego utrzymania świetlicy, remontu, doposażenia w niezbędny 

sprzęt, organizacji wypoczynku letniego oraz zajęć i programów socjoterapeutycznych dla 

dzieci i młodzieży ze świetlicy środowiskowej. 

3. Prowadzenie oraz finansowanie działalności Punktu Konsultacyjnego dla osób z rodzin, 

w których występuje problem alkoholowy lub przemoc. 

Na to zadanie w roku 2021 zostanie przeznaczona kwota 108 tys. zł (ze względu na świetlicę 

środowiskową). 

3. Prowadzenie profilaktycznej działalności informacyjnej i edukacyjnej w zakresie 

rozwiązywania problemów alkoholowych i przeciwdziałania narkomanii, 

w szczególności dla dzieci i młodzieży - w tym prowadzenie pozalekcyjnych zajęć 

sportowych, a także działań na rzecz dożywiania dzieci uczestniczących 

w pozalekcyjnych programach opiekuńczo-wychowawczych i socjoterapeutycznych 

(art. 41 ust. 1 pkt 3 ustawy o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu 

alkoholizmowi) 

1. Organizowanie i finansowanie dla uczniów oraz ich rodziców ze wszystkich szkół 

i przedszkoli z terenu Gminy Nowe wykładów, warsztatów, szkoleń, spektakli 

profilaktycznych oraz lokalnych programów profilaktycznych skierowanych do osób 

uzależnionych, współuzależnionych oraz uczniów szkół. 

2. Systematyczne dożywianie dzieci i młodzieży ze świetlicy środowiskowej. 

3. Promowanie trzeźwego i zdrowego stylu życia, głównie poprzez uczestnictwo 

w zajęciach sportowych i edukacyjno-profilaktycznych dla dzieci i młodzieży z grup ryzyka 

i ze świetlicy środowiskowej. 

4. Budowanie lokalnej koalicji na rzecz profilaktyki i rozwiązywania problemów 

alkoholowych w ramach współpracy między instytucjami, organizacjami pozarządowymi 

i samopomocowymi, zajmującymi się profilaktyką problemów alkoholowych i pomaganiem 

osobom uzależnionym i współuzależnionym od alkoholu. 

Na to zadanie przeznaczono kwotę 50 tys. zł. 

4. Wspomaganie działalności instytucji, stowarzyszeń i osób fizycznych służącej  

rozwiązywaniu problemów alkoholowych (art.41 ust. 1 pkt 5 ustawy o wychowaniu 

w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi) 

1. Dalsze wspieranie działalności Klubu AA „Odnowa”, poprzez bezpłatne udostępnianie 

lokalu w świetlicy środowiskowej na spotkania grup i zapewnienia wsparcia ze strony 

terapeuty. 
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2. Zakup i dystrybucja materiałów informacyjno-edukacyjnych związanych z profilaktyką 

problemów alkoholowych dla szkół, placówek służby zdrowia, policji, ośrodka pomocy 

społecznej i grup samopomocowych. 

Na to zadanie przeznaczono kwotę 3 tys. zł. 

 

5. Podejmowanie interwencji w związku z naruszeniem przepisów określonych w art. 131 

i 15 ustawy oraz występowanie przed sądem w charakterze oskarżyciela publicznego 

(art. 41 ust. 1 pkt 6 ustawy o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu 

alkoholizmowi) 

1. Kontrolowanie punktów sprzedaży i podawania napojów alkoholowych przez 

upoważnionych członków Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych pod 

względem przestrzegania przez przedsiębiorców zasad i warunków korzystania z zezwoleń na 

sprzedaż napojów alkoholowych oraz ustawowych zakazów sprzedaży i podawania napojów 

alkoholowych określonych w art. 15 ustawy o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu 

alkoholizmowi. 

2. Prowadzenie kampanii informacyjnej i edukacyjnej dla sprzedawców napojów 

alkoholowych. 

3. Podejmowanie interwencji w związku z naruszaniem przepisów określonych w art. 131  

i art. 15 ustawy o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi. 

Na to zadanie przeznaczono kwotę 11 tys. zł. 

Działania Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Pełnomocnika 

Burmistrza do realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych, nie różnią się niczym od zadań wykonywanych w latach poprzednich. 

Łącznie na realizację Programu w 2021 roku przeznacza się kwotę 200 tys. zł. 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej otworzyła dyskusję. 

Głosów indywidualnych ze strony radnych ani pytań nie było.  

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej zamknęła dyskusję. 

 

Opinie Komisji: 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że komisja pozytywnie zaopiniowała 

omówiony projekt uchwały. 

Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej Sławomir Jopek poinformował, że komisja 

pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

Projekt uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych na 2021 rok odczytał Sekretarz obrad Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXVI/164/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie przyjęcia Gminnego 

Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2021 rok.  
Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 
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f) podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania 

Narkomanii na 2021 rok 

Projekt omówiła Pełnomocnik Burmistrza ds. Uzależnień Arleta Maliszewska. 

Program ten jest kontynuacją programu realizowanego w bieżącym roku. Diagnoza również 

została przygotowana na podstawie informacji, które przedstawił Komendant Komisariatu 

Policji w Nowem oraz Kierownik MGOPS podczas przedstawienia sprawozdania.  

Zadania przewidziane do realizacji w 2021 roku, wynikające wprost z ustawy  

o przeciwdziałaniu narkomanii: 

1. Zwiększenie dostępności pomocy terapeutycznej i rehabilitacyjnej dla osób 

uzależnionych i osób zagrożonych uzależnieniem (art. 10 ust. 1 pkt. 1 ustawy z dnia 

29 lipca 2005 roku o przeciwdziałaniu narkomanii) 

1. Prowadzenie i finansowanie Punktu Konsultacyjnego dla osób uzależnionych od 

środków psychoaktywnych. 

2. Prowadzenie systematycznej działalności w celu kierowania na leczenie, motywowanie 

do podjęcia dobrowolnego leczenia osób uzależnionych. 

2. Udzielanie rodzinom, w których występują problemy narkomanii, pomocy 

psychospołecznej i prawnej (art. 10 ust. 1 pkt. 2 ustawy z dnia 29 lipca 2005 roku 

o przeciwdziałaniu narkomanii) 

1. Podnoszenie skuteczności działań w ramach Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego. 

2. Prowadzenie i dofinansowanie działalności Punktu Konsultacyjnego z tytułu 

świadczenia pomocy dla osób współuzależnionych (czynny również w soboty dla osób 

pracujących). 

3. Współpraca gminy z przedstawicielami szkół i innych instytucji w zakresie prowadzenia 

skutecznej polityki informacyjnej w dziedzinie rozwiązywania problemów uzależnień od 

środków psychoaktywnych. 

3. Prowadzenie profilaktycznej działalności informacyjnej, edukacyjnej oraz 

szkoleniowej w zakresie rozwiązywania problemów narkomanii, w szczególności dla 

dzieci i młodzieży; w tym prowadzenie zajęć sportowo-rekreacyjnych dla uczniów,  

a także działań na rzecz dożywiania dzieci uczestniczących w pozalekcyjnych 

programach opiekuńczo-wychowawczych i socjoterapeutycznych (art. 10 ust.1 

pkt 3 ustawy z dnia 29 lipca 2005 roku o przeciwdziałaniu narkomanii) 

1. Organizowanie i współfinansowanie dla uczniów szkół warsztatów, wykładów z zakresu 

profilaktyki uzależnień, w tym warsztatów dla rodziców pod nazwą „Szkoła rodziców". 

2. Realizacja programu profilaktyki uniwersalnej dla uczniów Szkoły Podstawowej 

dotyczącego przyjmowania Substancji Uzależniających „Unplugged”. 

3. Organizowanie szkoleń dla osób zajmujących się zawodowo pomocą osobom 

uzależnionym. 

4. Zakup i rozprowadzanie materiałów informacyjno – edukacyjnych. 

4. Wspomaganie działań instytucji, organizacji pozarządowych i osób fizycznych, 

służących rozwiązywaniu problemów narkomanii (art. 10 ust.1 pkt. 5 ustawy 

o przeciwdziałaniu narkomanii) 
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1. Zakup i dystrybucja materiałów informacyjno-edukacyjnych związanych z profilaktyką 

problemu narkomanii dla szkół, placówek służby zdrowia, świetlicy środowiskowej, policji, 

ośrodka pomocy społecznej. 

W 2021 r. na realizację Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii przeznacza się 

kwotę 10.000 zł, część zadań jest zbieżna z poprzednio omówionym programem i z niego 

będzie finansowana. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej otworzyła dyskusję. 

Głosów indywidualnych ze strony radnych ani pytań nie było.  

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej zamknęła dyskusję. 

 

Opinie Komisji: 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że komisja pozytywnie zaopiniowała 

omówiony projekt uchwały. 

Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej Sławomir Jopek poinformował, że komisja 

pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

Projekt uchwały w sprawie Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na 2021 rok 

odczytał Sekretarz obrad Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXVI/165/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie przyjęcia Gminnego 

Programu Przeciwdziałania Narkomanii na 2021 rok.  
Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady ogłosiła przerwę w obradach trwającą od godz. 1653 do godz. 

1723. 

Po przerwie Wiceprzewodnicząca Rady wznowiła obrady. 

Ad.2/ Sprawozdanie Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Nowem z działalności w 2020 r. 

Sprawozdanie przedstawił Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Wojciech Kościński. 

Poinformował, że: 

 ,,Komisja podczas posiedzenia w dniu 15 grudnia dokonała podsumowania swojej pracy  

w roku 2020. Komisja Rewizyjna w roku 2020 pracowała w składzie: przewodniczący - 

Wojciech Kościński, zastępca przewodniczącego – Henryk Czapliński, członkowie: Danuta 

Zielińska, Aleksandra Janeczek, Zbigniew Sikora. W związku z pojawieniem się pandemii 

koronawirusa w Polsce, aby nie narażać na niebezpieczeństwo utraty zdrowia radnych, 

pracowników Urzędu i podległych organów, w myśl ustawy z 2 marca 2020 roku  

o szczególnych rozwiązaniach związanych z zapobieganiem, przeciwdziałaniem i zwalczaniem 

COVID-19, innych chorób zakaźnych oraz wywołanych nimi sytuacji kryzysowych (Dz.U.  

z 2020 r. poz. 374), obowiązujących od 8 marca  2020 r., Komisja zajmowała się tylko 

niezbędnymi kontrolami wynikającymi z planu pracy, przyjętego na rok 2020. 
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     Komisja w roku 2020 przeprowadziła kontrolę z zakresu: stosowania ustawy  

o zamówieniach publicznych i wykorzystania środków otrzymanych na realizację zadań 

zleconych i powierzonych oraz wykonywania wydatków i nakładów inwestycyjnych 

dotyczących:  

           - przebudowy drogi dojazdowej do gruntów rolnych w nawierzchni bitumicznej 

w obrębie geodezyjnym Rychława na działkach nr 182 i 184 I etap, 

           – utwardzenia części działek w obrębie geodezyjnym Nowe o nr 553/5, 553/6 i 553/7, 

           - przebudowy ul. Zielonej II etap, 

           - opłat za energię elektryczną do oświetlenia ulic, placów i dróg wraz z wydatkami na 

konserwację punktów świetlnych i koszty wymiany lamp; 

a także z zakresu realizacji dochodów i wydatków budżetowych w porównaniu z planowanymi  

z wyjaśnieniem odchyleń oraz: 

            -  dotacji na realizację rządowego programu „Posiłek w szkole i w domu”, 

            - dotacji ze środków EFS do projektów „Uczymy przez zabawę - to rozwój i przyszłość 

każdego dziecka” oraz „Czas na zmiany – program podnoszenia kompetencji kluczowych 

uczniów szkół Gminy Nowe”. 

 

Komisja, po zbadaniu przedłożonych dokumentów oraz sprawozdań, nie stwierdziła uchybień 

w zakresie ustawy o zamówieniach publicznych i nie stwierdziła naruszenia dyscypliny 

finansów publicznych. Komisja rozpatrzyła pozytywnie sprawozdanie z wykonania budżetu za 

rok 2019 wraz z informacją o stanie mienia Gminy Nowe, nie wnosząc uwag, ani zastrzeżeń do 

sprawozdania. Komisja, wnioskując o udzielenie absolutorium, wzięła pod uwagę wyłącznie 

sprawy związane z realizacją budżetu, w stosunku do budżetu zatwierdzonego przez Radę 

Miejską, z uwzględnieniem zmian dokonanych w budżecie przez Radę i Burmistrza w toku 

jego wykonywania, jednomyślnie podjęła uchwałę w sprawie wniosku o udzielenie 

absolutorium Burmistrzowi Nowego za 2019 rok. Członkowie Komisji dokonali również 

analizy wykonania budżetu Gminy Nowe na I półrocze 2020 roku.” 

 

Pytania: brak 

 

Ad. 5/ Podsumowanie pracy komisji stałych Rady Miejskiej 

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Grzegorz Derengowski poinformował, 

że: 

,,Komisja Skarg Wniosków i Petycji została powołana przez Radę Miejską  

w Nowem na drugiej sesji w dniu 5 grudnia 2018 roku (uchwała Nr II/8/18). Skład osobowy 

Komisji przedstawia się następująco: 

1) Grzegorz Derengowski – przewodniczący komisji, 

2) Lidia Sosnowska - zastępca przewodniczącego, 

3) Sławomir Jopek - członek komisji,    

4) Wojciech Kościński - członek komisji, 

5) Małgorzata Wołoszyn - członek komisji.          

Zgodnie z postanowieniem §97 Statutu Gminy Nowe, Komisja Skarg, Wniosków i Petycji jest 

zobowiązana przedstawić na sesji Rady sprawozdanie ze swojej działalności co najmniej raz  

w roku.  

W okresie sprawozdawczym Komisja Skarg, Wniosków i Petycji odbyła 6 posiedzeń, na 

których dokonała analizy wpływających do Rady Miejskiej w Nowem skarg i petycji. Na 

posiedzeniu 13 lutego 2020 r. Komisja rozpatrzyła petycję. Po przeanalizowaniu petycji 

4964/19 z dnia 2 grudnia 2019 roku Komisja zarekomendowała nieuwzględnienie wniosku 

zawartego w petycji. Opinia Komisji zawarta została w projekcie uchwały przedłożonym 

Radzie Miejskiej na sesji w dniu 26 lutego 2020 r. (uchwała nr XVIII/115/20). 
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Po przeanalizowaniu petycji znak: 5068/19 z dnia 6 grudnia 2019 roku Komisja 

zarekomendowała nieuwzględnienie wniosków zawartych w petycji. Opinia Komisji zawarta 

została w projekcie uchwały, przedłożonym na sesji w dniu 26 lutego 2020 r. (uchwała nr 

XVIII/116/20). 

Na posiedzeniu 15 czerwca 2020 roku komisja rozpatrzyła dwie petycje. Po przeanalizowaniu 

petycji znak: 2569/20 z dnia 21 marca 2020 r. Komisja zarekomendował pozostawienie petycji 

bez rozpatrzenia. Opinia Komisji zawarta została w projekcie uchwały przedłożonym na sesji 

w dniu 29 czerwca 2020 r. (uchwała nr XXI/132/20). 

Po przeanalizowaniu petycji znak: 2762/20 z dnia 2 kwietnia 2020 r. Komisja 

zarekomendowała, aby uwzględnić petycję w części. Opinia Komisji zawarta została  

w projekcie uchwały przedłożonym na sesji w dniu 29 czerwca 2020 r. (uchwała nr 

XXI/133/20). 

Na posiedzeniu 19 czerwca 2020 roku Komisja rozpatrzyła jedną petycję. Po przeanalizowaniu 

petycji znak: 3626/20 z dnia 31 maja 2020 r. Komisja zarekomendowała, by petycja została 

częściowo uwzględniona. Opinia Komisji zawarta została w projekcie uchwały przedłożonym 

na sesji w dniu 29 czerwca 2020 r. (uchwała nr XXI/134/20). 

Na posiedzeniu w dniu 19 listopada 2020 r. Komisja dokonała analizy skargi, zapoznała się  

z treścią skargi z dnia 25 września 2020 r. na działalność MGOPS. Skarga zawiera zarzuty pod 

adresem Kierownika MGOPS oraz pracownika socjalnego. Na posiedzenie zaproszeni byli: 

skarżący (nie przybył), Kierownik MGOPS oraz pracownik socjalny, w celu złożenia 

wyjaśnień. Na posiedzeniu 1 grudnia 2020 r. komisja kontynuowała procedowanie skargi z dnia 

25 września 2020 r. na działalność MGOPS, z którą zapoznała się na wcześniejszym 

posiedzeniu. W posiedzeniu wziął udział radca prawny.  

Komisja przyjęła także plan pracy na 2021 rok.  

Na posiedzeniu 9 grudnia 2020 r. Komisja kontynuowała procedowanie skargi z 25 września 

2020 r. na działalność MGOPS. W następstwie analizy skargi i złożonych wyjaśnień przez 

Kierownika MGOPS oraz pracownika socjalnego, Komisja wskazuje na potrzebę przekazania 

skargi w części zawierającej wniosek o zmianę decyzji administracyjnej do rozpatrzenia przez 

MGOPS w Nowem. Natomiast w części skargi, gdzie zawarte są zarzuty dotyczące sposobu 

wykonywania obowiązków służbowych przez Kierownika MGOPS oraz pracownika 

socjalnego uznać ją za niezasadną i takie stanowisko zarekomendować Radzie. Opinia Komisji 

zawarta została w projekcie uchwały przedłożonym na sesji w dniu 21 grudnia 2020 r.” 

Przewodniczący Komisji podziękował członkom Komisji za dobrą współpracę oraz paniom  

z Biura Rady za pomoc. 

 

Pytania: brak 

 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że: 

,,Komisja Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska i Rolnictwa w 2020  roku 

działała w stałym składzie: 

Danuta Zielińska - Przewodnicząca Komisji, 

Zbigniew Sikora - Z-ca Przewodniczącej, 

oraz członkowie Komisji: 

Paweł Bieluszewski, 

Henryk Czapliński, 

Grzegorz Derengowski, 

Sławomir Grzemski, 

Janusz Guzman, 

Jarosław Kozłowski. 
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Komisja w 2020 roku odbyła 8 posiedzeń. 

Komisja zajmowała się zagadnieniami wynikającymi z zatwierdzonego, rocznego planu pracy. 

Zakres zagadnień, którymi zajmowała się Komisja dotyczył przede wszystkim: budżetu gminy 

(jego wykonania i zmian), stanu mienia, przebiegu inwestycji gminnych i ich realizacji, 

działalności Przedsiębiorstwa Usług Miejskich w zakresie zadań zleconych, stanu technicznego 

eksploatowanych urządzeń oczyszczalni ścieków i stacji uzdatniania wody, ustalenia stawek za 

odbiór odpadów komunalnych, działań związanych z ochroną środowiska, regulaminem 

utrzymania czystości i porządku na terenie gminy, pozyskiwaniem i wykorzystywaniem przez 

gminę środków zewnętrznych, stanu bezpieczeństwa gminy i sytuacji w rolnictwie.  

Podczas posiedzeń Komisja także zapoznała się, omawiała i opiniowała projekty uchwał  

z zakresu działalności Komisji tj. m.in. dotyczące budżetu i jego zmian, Wieloletniej Prognozy 

Finansowej, emisji obligacji, opłat i podatków lokalnych, programów współpracy  

z organizacjami pozarządowymi, sprzedaży, najmu i wydzierżawiania nieruchomości, 

rozpatrzenia raportu o stanie gminy. 

Komisja złożyła do Burmistrza Nowego wniosek o zabezpieczenie w planowanym budżecie 

środków na realizację zadań wskazanych we wniosku. 

Dziękuję wszystkim członkom Komisji za pracę, Panu Burmistrzowi i jego pracownikom za 

współpracę.” 

 

Pytania: brak 

 

Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej Sławomir Jopek poinformował, że: 

,,Komisja Polityki Społecznej w roku 2020 pracowała w następującym składzie: 

Sławomir Jopek – Przewodniczący Komisji, 

Aleksandra Janeczek – Z-ca Przewodniczącego Komisji,  

Lidia Sosnowska – członek,  

Małgorzata Wołoszyn – członek, 

Sławomir Grzemski – członek, 

Jarosław Kozłowski – członek, 

Janusz Guzman – członek, 

Paweł Bieluszewski – członek. 

Komisja Polityki Społecznej w 2020 roku odbyła 7 posiedzeń. 

Podczas obrad Komisji realizowano zagadnienia wynikające z zatwierdzonego planu pracy dot. 

polityki społecznej oraz bieżącej pracy rady. Z uwagi na ograniczenia spowodowane pandemią, 

kilku punktów z założonego planu na 2020 rok nie udało się zrealizować, np.: 

- ocena działalności MGOPS w Nowem, 

- ocena działalności Gminnej Przychodni w Nowem, 

- ocena działalności kulturalnej i sportowej w Gminie Nowe za 2019 rok, 

- ocena funkcjonowania szkół podstawowych i przedszkola. 

Główne zagadnienia poruszone przez Komisję to opiniowanie projektów uchwał dot. działów 

polityki społecznej. 

Komisja Polityki Społecznej, złożyła w ustawowym terminie 5 wniosków do budżetu Gminy 

Nowe na rok 2021. W posiedzeniach Komisji Polityki Społecznej uczestniczyli przedstawiciele 

władz samorządowych naszej gminy. Reasumując stwierdzam, że Komisja zrealizowała 

wszystkie możliwe i konieczne zadania ujęte w planie pracy. Z tego miejsca pragnę 

podziękować wszystkim członkom Komisji, Panu Burmistrzowi, paniom z Biura Rady 

Miejskiej za współpracę, zdyscyplinowanie i miłą atmosferę w czasie posiedzeń Komisji 

Polityki Społecznej.” 

 

Pytania: brak 
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Ad. 6/ Podejmowanie uchwał 

1. Projekt uchwały w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Przeciwdziałania 

Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie w Gminie Nowe na 

rok 2021 

Projekt w imieniu Burmistrza omówiła Kierownik Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej Arleta Maliszewska. 

Poinformowała, że zgodnie z przepisami prawa gminny program można przygotowywać na 

kilka lat, ale z uwagi na informację przekazaną przez Ministerstwo Polityki Społecznej, że 

Krajowy Program Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie ma być w tym roku napisany tylko 

na rok 2021 i będzie przyjęty tylko na jeden rok z powodu projektowych zmian ustawy  

o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie, Gminny Program również zaplanowano na jeden rok. 

Jeżeli chodzi o diagnozę zjawiska przemocy na terenie naszej gminy to procedura interwencji 

w środowisku wobec rodziny dotkniętej przemocą zawsze odbywa się w oparciu o procedurę 

Niebieskiej Karty. Nie wymaga ona zgody osoby dotkniętej przemocą w rodzinie. Wszczęcia 

tej procedury może dokonać albo przedstawiciel ośrodka pomocy, albo Gminnej Komisji 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, przedstawiciel Policji, Oświaty lub ochrony 

zdrowia. W tabeli znajdującej się w załączniku do projektu uchwały przedstawiono ilość 

założonych Niebieskich Kart w poszczególnych latach oraz zainicjowanie procedury przez 

poszczególne służby. Wynika z tego, że najwięcej jest Niebieskich Kart rozpoczętych przez 

Policję. Wynika to z faktu, że najwięcej interwencji jest w weekendy i wówczas interweniuje 

Policja, zakładając Niebieską Kartę. Kolejna tabela w załączniku przedstawia liczbę rodzin 

dotkniętych przemocą w poszczególnych latach i równocześnie liczbę rodzin z problemem 

alkoholowym, bo niestety bardzo duży wpływ na używanie przemocy w rodzinie ma 

nadużywanie alkoholu. Wielu sprawców przemocy w chwili popełniania czynu jest pod 

wpływem alkoholu. W tabeli trzeciej przedstawiona jest liczba osób doświadczających 

przemocy, czyli potencjalne ofiary. Jak widać większość osób doświadczających przemocy  

w rodzinie, których sytuacją zajmował się Zespół Interdyscyplinarny i grupy robocze, to są 

kobiety i jest to tendencja ogólnokrajowa. Tabela czwarta zawiera liczbę osób stosujących 

przemoc. Wynika z tego, że osoby stosujące przemoc, to najczęściej mężczyźni.  

Gmina podejmuje przeciwdziałania przemocy w rodzinie poprzez działania i pracę w Zespole 

Interdyscyplinarnym powoływanym przez Burmistrza. W skład Zespołu wchodzą 

przedstawiciele jednostek organizacyjnych pomocy społecznej, Gminnej Komisji 

Rozwiazywania Problemów Alkoholowych oraz oświaty, ochrony zdrowia, policji, kuratorzy  

i może wchodzić prokurator. Kierownik MGOPS wymieniła skład Zespołu 

Interdyscyplinarnego powołanego w naszej gminie. Na spotkaniach Zespołu opracowuje się 

plan pracy z daną rodziną oraz podejmowane są decyzje o powołaniu ewentualnych grup 

roboczych, które mają styczność z konkretną rodziną. Jeżeli w rodzinie jest dziecko 

uczęszczające do szkoły, to do grupy roboczej powołuje się np. wychowawcę, dziecko 

uczęszczające do przedszkola – powołuje się wychowawcę przedszkolnego.  

Zakończenie procedury Niebieskiej Karty, zgodnie z rozporządzeniem, może nastąpić  

w przypadku ustania przemocy w rodzinie, uzasadnionego przypuszczenia o zaprzestaniu 

przemocy w rodzinie, bądź też po zrealizowaniu indywidualnego planu pomocy albo  

w przypadku rozstrzygnięcia o braku zasadności podejmowania działań.  

Jeżeli chodzi o postępowanie wykonawcze, to w tabelach nr 10 i 11 przedstawiono ilość spraw, 

które były kierowane do sądu, bądź do prokuratury, są to przeważnie liczby 0, ponieważ 

potencjalne ofiary, w momencie kiedy mija kryzys, niestety nie chcą zeznawać przeciwko 

członkom rodziny.  

W roku 2021 będą kontynuowane dotychczasowe działania. 
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Głównym celem Programu jest zmniejszenie nasilania się zjawiska przemocy w rodzinie  

i zwiększenie skuteczności ochrony osób doświadczających przemocy w Gminie Nowe.  

Cel główny będzie realizowany poprzez cele szczegółowe: 

1. Współpraca podmiotów zaangażowanych w przeciwdziałanie przemocy w rodzinie 

(spotkania, praca Zespołu Interdyscyplinarnego i grup roboczych, które również 

zajmują się diagnozowaniem zjawiska przemocy na terenie naszej gminy). 

2. Zmiana wrażliwości społecznej na temat zjawiska przemocy w rodzinie (ogólnie pojęta 

profilaktyka, w 2021 r. planuje się opracować, zakupić i rozdać materiały o charakterze 

informacyjnym i edukacyjnym oraz prowadzić zajęcia profilaktyczno-edukacyjne dla 

dzieci i młodzieży oraz zajęcia dla rodziców). 

3. Zwiększenie bezpieczeństwa i zapewnienie pomocy osobom doświadczającym 

przemocy – planuje się podejmowanie działań interwencyjnych w środowiskach 

dotkniętych przemocą, udzielanie schronienia osobom doświadczającym przemocy (od 

1 listopada 2020 r. zmieniła się ustawa, w części która mówi, że w przypadku 

interwencji dotyczącej przemocy, Policja może już podjąć decyzję o odizolowaniu 

sprawcy od ofiary, zmiana przepisu ma spowodować, że to nie ofiara np. kobieta  

z dzieckiem będzie wywożona i wydany będzie zakaz zbliżania się sprawcy przemocy. 

Na terenie Gminy Nowe jeszcze nie zastosowano tego przepisu, ale w  Powiecie 

Świeckim już tak). W ramach tego zadania planuje się również udzielanie pomocy 

socjalnej, medycznej, poradnictwa specjalistycznego.  

4. Zmiana zachowań u osób stosujących przemoc w rodzinie.  

Zgodnie z ustawą należy zająć się również sprawcą przemocy w rodzinie, jeżeli wyraża 

taką chęć. W ramach tego projektu planuje się w stosunku do osób stosujących przemoc 

w rodzinie umożliwienie im udziału w programach korekcyjno-edukacyjnych. Są one 

najczęściej organizowane przez Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie w Świeciu. 

Kierownik MGOPS nie pamięta od kiedy pracuje, żeby jakiś sprawca wyraził chęć, bądź 

jeśli nawet wyraził to nie uczestniczył, a ponieważ jest to dobrowolne, to nie ma 

możliwości przymusu. Poza tym kieruje się takie osoby do korzystania z poradnictwa 

specjalistycznego, jeżeli już to wyrażają chęć i zgłaszają się w punkcie konsultacyjnym, 

gdzie przyjmuje terapeuta posiadający również uprawnienia w tej kwestii.   

5. Podniesienie kompetencji służb zajmujących się zjawiskiem przemocy w rodzinie. 

Finansowanie programu: 

Część tych zadań jest finansowana z Programu Profilaktyki i Przeciwdziałania Alkoholizmowi, 

ale również ze środków własnych gminy. W roku 2021 zaplanowano na realizację programu 

przeciwdziałania przemocy 2800 zł, w tym utrzymanie punktu konsultacyjnego w części 

dotyczącej osób dotkniętych przemocą, zakup materiałów do obsługi organizacyjno-

technicznej i zakup usług (przede wszystkim szkolenia dla członków Zespołu 

Interdyscyplinarnego). 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej otworzyła dyskusję. 

 

Radny Henryk Czapliński – Na posiedzeniu Komisji zadał Pani Kierownik pytanie dotyczące 

wyrzucania z własnego lub wspólnego domu osób używających pomocy. Co dalej się z nimi 

dzieje? 

 

Kierownik MGOPS Arleta Maliszewska – odpowiedziała, że w momencie, kiedy policja 

wyda taki zakaz (do czasu wydania tego typu postanowienia przez sąd) policję nie interesuje, 
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gdzie ta osoba pójdzie, orzeka zakaz zbliżania się tych osób. Oczywiście, jeżeli taka osoba 

będzie pod wpływem alkoholu i będzie się awanturowała, to zostanie wywieziona, a jeżeli nie, 

to musi się nią zająć ośrodek pomocy, więc jeśli zgłosi się do ośrodka pomocy, to jest 

traktowana jak osoba bezdomna i uzyskuje  z tego tytułu wsparcie.    

 

Radny Henryk Czapliński – wracamy do tego, że dla bezdomnych psów mamy schroniska,  

a dla bezdomnych ludzi, których ktoś wyrzucił, bo się pokłóci z żoną…. 

 

Kierownik MGOPS Arleta Maliszewska – w momencie, kiedy się pokłócą, nie są zakładane 

Niebieskie Karty. 

 

Radny Henryk Czapliński – teraz się zmieniły przepisy, zadzwoni np. Pan lub Pani na Policję, 

że jej grozi, jest dwójka dzieci i go wyrzucają. 

 

Kierownik MGOPS Arleta Maliszewska – należy mieć zaufanie do służb, które interweniują, 

że obiektywnie ocenią, czy jest to kłótnia. W sprawozdaniu, które przedstawiał Komendant 

Komisariatu Policji widać, że interwencji domowych jest o wiele więcej, więc nie w każdym 

przypadku jest zakładana Niebieska Karta. Zakłada się ją, kiedy faktycznie jest podejrzenie, że 

może dochodzić do przemocy, a same kłótnie nie są przemocą, są to awantury domowe.  

 

Kolejnych pytań ze strony radnych nie było.  

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej zamknęła dyskusję. 

 

Opinie Komisji: 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że komisja pozytywnie zaopiniowała 

omówiony projekt uchwały. 

Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej Sławomir Jopek poinformował, że komisja 

pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

Projekt uchwały w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 

w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie w Gminie Nowe na rok 2021 odczytał 

Sekretarz obrad Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXVI/166/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie uchwalenia Gminnego 

Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy 

w Rodzinie w Gminie Nowe na rok 2021.  

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

2. Projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi  z dnia  25 września 2020 r. na 

kierownika Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej i pracownika socjalnego 

 

Stanowisko w tej sprawie przedstawił Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 

Grzegorz Derengowski, który poinformował, że Samorządowe Kolegium Odwoławcze  

w Bydgoszczy przekazało skargę z 25 września 2020 r. na Kierownika Miejsko-Gminnego 
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Ośrodka Pomocy Społecznej i pracownika socjalnego do rozpatrzenia według właściwości 

Radzie Miejskiej w Nowem. 

Skarga zawiera zarzuty dotyczące sposobu wykonywania obowiązków służbowych przez 

Kierownika Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Nowem oraz pracownika 

socjalnego.  

Ponadto w treści skargi wnoszący domaga się zmiany formy realizacji zasiłku stałego z formy 

niepieniężnej na formę pieniężną, zaprzestania dokonywania potrąceń z kwoty zasiłku stałego, 

zmiany osoby opiekuna i przyznania osoby do pomocy w robieniu zakupów. 

W toku badania skargi Komisja Skarg Wniosków i Petycji zapoznała się z treścią skargi, 

pismami Samorządowego Kolegium Odwoławczego w Bydgoszczy, załączonymi do skargi 

decyzjami administracyjnymi i dokumentacją medyczną, odpowiedzią Burmistrza Nowego 

dotyczącą przedmiotu skargi. W dniu 19 listopada 2020 r. Komisja odbyła posiedzenie, na które 

zaprosiła wnoszącego skargę (nie przybył), Kierownika Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej oraz pracownika socjalnego. W czasie posiedzenia członkowie komisji zadawali 

szczegółowe pytania dotyczące przedmiotu skargi. 

W wyniku przeanalizowania dokumentacji złożonej przez wnoszącego skargę, wyjaśnień 

Burmistrza Nowego, Kierownika Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Nowem 

oraz pracownika socjalnego Komisja Skarg Wniosków i Petycji uznała skargę za niezasadną 

oraz rekomenduje Radzie Miejskiej w Nowem podjęcie takiej samej decyzji. Ponadto Komisja 

rekomenduje przekazanie części skargi zawierającej wniosek o zmianę decyzji 

administracyjnej w przedmiocie zasiłku stałego do rozpatrzenia przez Miejsko-Gminny 

Ośrodek Pomocy Społecznej w Nowem. 

Szczegółowe uzasadnienie uznania skargi za niezasadną zawiera odpowiedź na skargę, 

stanowiąca załącznik do niniejszej uchwały. 

 

Pytania: brak 

 

Projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi  z dnia  25 września 2020 r. na kierownika 

Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej i pracownika socjalnego odczytał Sekretarz 

obrad Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXVI/167/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie rozpatrzenia skargi  z dnia  

25 września 2020 r. na kierownika Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej 

i pracownika socjalnego. 

 

Skarga została uznana za nieuzasadnioną, a w części dotyczącej decyzji 

administracyjnych przekazana do Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej.  

  

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

3. Projekt uchwały w sprawie wyrażenia woli zawarcia porozumienia z Gminą Smętowo 

Graniczne w zakresie organizacji publicznego transportu zbiorowego 
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Projekt, w imieniu Burmistrza, omówił Skarbnik Gminy Jerzy Wotkowski, który 

poinformował, że jest to kontynuacja zadania realizowanego w roku 2020. Linia Nowe – 

Smętowo Graniczne – Nowe będzie finansowana z trzech źródeł. Przede wszystkim  

z Rządowego Funduszu, z budżetu Gminy Smętowo i z budżetu Gminy Nowe. Przewidywany 

wkład Gminy Nowe to 20 tys. zł w skali roku. Organizatorem całego przedsięwzięcia będzie 

Gmina Smętowo.  

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej otworzyła dyskusję. 

Głosów indywidualnych ze strony radnych ani pytań nie było.  

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej zamknęła dyskusję. 

 

Opinia Komisji: 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że komisja pozytywnie zaopiniowała 

omówiony projekt uchwały. 

Projekt uchwały w sprawie wyrażenia woli zawarcia porozumienia z Gminą Smętowo 

Graniczne w zakresie organizacji publicznego transportu zbiorowego odczytał Sekretarz obrad 

Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXVI/168/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie wyrażenia woli zawarcia 

porozumienia z Gminą Smętowo Graniczne w zakresie organizacji publicznego 

transportu zbiorowego.  

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

4. Projekt uchwały w sprawie wyznaczenia obszaru i granic aglomeracji Nowe 

Projekt, w imieniu Burmistrza, omówił Inspektor ds. ochrony środowiska i rolnictwa Leszek 

Cejrowski. 

Zgodnie z art. 565 ust. 2 ustawy z dnia 20 lipca 2017 r. Prawo wodne, dotychczasowe akty 

prawa miejscowego wydane na podstawie art. 43 ust. 2a ustawy z dnia 18 lipca 2001 r. - Prawo 

wodne zachowują moc nie dłużej niż do dnia 31 grudnia 2020 r. i mogą być zmieniane. Wynika 

z tego, iż uchwała nr III/64/15 Sejmiku Województwa Kujawsko-Pomorskiego z dnia 26 

stycznia 2015 r. w sprawie wyznaczenia aglomeracji Nowe (Dz. Urz. Woj. Kuj.-Pom. z 2 lutego 

2015r., poz. 275), zmieniona uchwałą nr XXVIII/490/16 Sejmiku Województwa Kujawsko-

Pomorskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. zmieniającą uchwałę w sprawie wyznaczenia 

aglomeracji Nowe ( Dz. Urz. Woj. Kuj.-Pom. z 23 grudnia 2016r., poz. 4894 ), zachowuje moc 

nie dłużej niż do dnia 31 grudnia 2020 r. i może być zmieniona. 

W związku z art. 92 ustawy z dnia 20 lipca 2017 r. Prawo wodne (Dz. U. z 2020 poz. 310  

z późn.zm.) Burmistrz Nowego dokonał przeglądu Aglomeracji Nowe wyznaczonej 

wymienionymi uchwałami. W wyniku przeglądu ustalono, że zachodzi potrzeba dostosowania 

aktu prawa miejscowego do stanu aktualnego w terenie tj. zmiany jedynie wielkości RLM 

(przyjmuje się że 1RLM /równoważna liczba mieszkańców/ to 1 osoba) w uchwale 

wynoszącego 8579 do stanu faktycznego 8002. Co wynika w głównej mierze z procesu 

zmniejszania się liczby mieszkańców naszego miasta. Granice i obszar Aglomeracji Nowe 

pozostają bez zmian. 
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Z dniem 1 stycznia 2018 r. weszła w życie ustawa Prawo wodne, która art. 565 ust. 2 skróciła 

okres obowiązujących uchwał wyznaczających aglomerację, w tym również Aglomerację 

Nowe.  

Jednocześnie tą samą ustawą (art. 87) ustawodawca nadał Radzie Gminy kompetencję 

wyznaczania i zmiany Aglomeracji, po wcześniejszym uzgodnieniu projektów uchwał  

z Wodami Polskimi oraz właściwym dyrektorem ochrony środowiska.  

Dyrektywa Rady Europy z dnia 21 maja 1991 r. dotycząca oczyszczania ścieków 

komunalnych (91/271/EWG) wyjaśnia, że aglomeracja oznacza obszar, gdzie zaludnienie i/lub 

działalność gospodarcza są wystarczająco skoncentrowane, aby ścieki komunalne były 

zbierane i przekazywane do oczyszczalni ścieków komunalnych lub do końcowego punktu 

zrzutu.  Co rozumiemy pod pojęciem wystarczająco skoncentrowane? W tym miejscu  należy 

przywołać pojęcie wskaźnik koncentracji, który mierzy się ilością osób korzystających z sieci 

kanalizacyjnej przypadającą na 1 km sieci licząc do miejsca zrzutu ścieków. Wskaźnik ten 

wynosi 120, a na terenach objętych jedną z form ochrony przyrody 100. 

Dokonano symulacji przebiegu kilku lokalizacji tras sieci kanalizacyjnej pod kątem 

wskaźnika koncentracji. Okazuje się, że jeśli będziemy planować skanalizowanie Tryla  

i Mątaw, czy miejscowości Dolne Morgi, Pastwiska i Mały Komorsk, wskaźnik ten w naszym 

przypadku byłby na poziomie znacznie poniżej 100, bo tereny te leżą w Nadwiślańskim Parku 

Krajobrazowym kształtuje się znacznie poniżej tej wielkości. W tej sytuacji budowa sieci 

kanalizacyjnej jest nieuzasadniona, nieracjonalna z ekonomicznego punktu widzenia i  co za 

tym idzie tych obszarów nie można włączyć do aglomeracji. Idąc dalej, planując 

skanalizowanie  wymienionych miejscowości nie można liczyć na żadną zewnętrzną pomoc 

finansową.  

Obszar i granice istniejącej jeszcze Aglomeracji Nowe są dokładnie takie same, jak tej 

którą Państwu przedstawiamy. Obejmuje miasto Nowe i fragmenty wsi Bochlin, Morgi, Tryl  

i Kończyce. Wskaźnik koncentracji zdecydowanie przekracza 100, a wskaźnik skanalizowania 

aglomeracji jest większy niż 98%. 

 Wyznaczenie nowej – starej aglomeracji zostało wymuszone ustawą Prawo wodne. Brak 

działań w tym zakresie będzie skutkować naruszeniem prawa oraz stanowić przesłankę 

negatywną w procesie oceny projektu taryfy dla zbiorowego zaopatrzenia w wodę i zbiorowego 

odprowadzania ścieków. 

Projekt niniejszej uchwały został przesłany wcześniej do zaopiniowania do Wód Polskich  

i RDOŚ w Bydgoszczy. Organy te zaopiniowały uchwałę pozytywnie. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej otworzyła dyskusję. 

Głosów indywidualnych ze strony radnych ani pytań nie było.  

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej zamknęła dyskusję. 

 

Opinia Komisji: 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że komisja pozytywnie zaopiniowała 

omówiony projekt uchwały. 

Projekt uchwały w sprawie wyznaczenia obszaru i granic aglomeracji Nowe odczytał Sekretarz 

obrad Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 11 radnych, brak głosów przeciwnych, 1 głos wstrzymujący 

się (Zbigniew Sikora). 
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Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem podjęła Uchwałę Nr 

XXVI/169/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie wyznaczenia obszaru i granic 

aglomeracji Nowe 11 głosami za i przy 1 głosie wstrzymującym się.  

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

5. Projekt uchwały w sprawie ustalenia ryczałtowej stawki opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi dla nieruchomości, na których znajdują się domki letniskowe 

lub innych nieruchomości wykorzystywanych na cele rekreacyjno-wypoczynkowe, 

położonych na terenie Gminy Nowe 

Projekt, w imieniu Burmistrza, omówił Podinspektor  ds. gospodarki odpadami  

i gospodarki mieszkaniowej Rafał Ścisłowski.  

Biorąc pod uwagę głosy mieszkańców i niejednokrotne sugestie radnych, by uporządkować 

temat odpadów z nieruchomości, na których znajdują się domki letniskowe przygotowano 

projekt uchwały, która włączy nieruchomości, na których znajdują się domki letniskowe do 

gminnego systemu gospodarowania odpadami komunalnymi.  

 

W związku z włączeniem do zorganizowanego przez gminę systemu gospodarowania 

odpadami komunalnymi nieruchomości, na których znajdują się domki letniskowe lub innych 

nieruchomości wykorzystywanych na cele rekreacyjno-wypoczynkowe, konieczne stało się 

uchwalenie ryczałtowej stawki opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi  

z przedmiotowych nieruchomości. Zgodnie ustawą o utrzymaniu czystości i porządku  

w gminie, rada gminy uchwala ryczałtową stawkę opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi za rok dla nieruchomości, na której znajduje się domek letniskowy lub inna 

nieruchomość wykorzystywana na cele rekreacyjno-wypoczynkowe. Przy czym opłata ta nie 

może być wyższa niż 10% przeciętnego miesięcznego dochodu rozporządzanego na 1 osobę 

ogółem - za rok od nieruchomości, na której znajduje się domek letniskowy, lub od innej 

nieruchomości wykorzystywanej na cele rekreacyjno-wypoczynkowe. Biorąc pod uwagę, 

średnią ilość odpadów powstających na tego rodzaju nieruchomościach i konieczność odbioru 

odpadów z częstotliwością zapewniającą utrzymanie czystości i porządku na terenie 

nieruchomości, wysokość opłaty została ustalona na poziomie 180,00 zł za rok od 

nieruchomości, na której znajduje się domek letniskowy, lub od innej nieruchomości 

wykorzystywanej na cele rekreacyjno-wypoczynkowe. Dotychczas właściciele nieruchomości, 

na których znajdują się domki letniskowe i inne nieruchomości wykorzystywane na cele 

rekreacyjno-wypoczynkowe we własnym zakresie podpisywali umowy na odbiór odpadów 

komunalnych w okresie kiedy dana nieruchomość była użytkowana, najczęściej od maja do 

października. Miesięczny koszt odbioru i zagospodarowania odpadów papieru, szkła, plastiku 

i metalu oraz pozostałości po segregowaniu (odpady zmieszane) wynosił 109,00 zł (dane PUM 

Nowe), co przekładało się na średni koszt roczny 654,00 zł. W związku z powyższym kwota 

ryczałtowej stawki opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi dla nieruchomości, na 

których znajdują się domki letniskowe lub innych nieruchomości wykorzystywanych na cele 

rekreacyjno-wypoczynkowe ustalona w wysokości 180,00 zł rocznie, nie jest kwotą 

wygórowaną. Nie przekracza ona również poziomu 10% przeciętnego miesięcznego dochodu 

rozporządzanego na 1 osobę ogółem w 2019 r. Zgodnie z obwieszczeniem Prezesa Głównego 

Urzędu Statystycznego z dnia 31 marca 2020 r. wyniósł on 1819,00 zł. 

Projekt uchwały reguluje również wysokość stawki tzw. podwyższonej (sankcyjnej). Jest to 

stawka, która może zostać określona na podstawie decyzji w momencie, gdy na tego typu 

nieruchomościach odpady będą zbierane w sposób niesegregowany (obecnie wszyscy jesteśmy 

zobowiązani do selektywnej zbiórki odpadów). Kwota tej podwyższonej stawki została 

ustalona w wysokości 540,00 zł rocznie. 
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Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej otworzyła dyskusję. 

Głosów indywidualnych ze strony radnych ani pytań nie było.  

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej zamknęła dyskusję. 

 

Opinia Komisji: 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że komisja pozytywnie zaopiniowała 

omówiony projekt uchwały. 

Projekt uchwały w sprawie ustalenia ryczałtowej stawki opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi dla nieruchomości, na których znajdują się domki letniskowe lub innych 

nieruchomości wykorzystywanych na cele rekreacyjno-wypoczynkowe, położonych na terenie 

Gminy Nowe odczytał Sekretarz obrad Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 11 radnych, 1 głos przeciwny (radna Małgorzata Murawska), 

brak głosów wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem podjęła Uchwałę Nr 

XXVI/170/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie ustalenia ryczałtowej stawki opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi dla nieruchomości, na których znajdują się 

domki letniskowe lub innych nieruchomości wykorzystywanych na cele rekreacyjno-

wypoczynkowe, położonych na terenie Gminy Nowe przy 1 głosie przeciwnym.  

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

6. Projekt uchwały w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi składanej przez właścicieli nieruchomości zamieszkałych 

i nieruchomości, na których znajdują się domki letniskowe lub innych nieruchomości 

wykorzystywanych na cele rekreacyjno-wypoczynkowe oraz warunków i trybu 

składania deklaracji za pomocą środków komunikacji elektronicznej 

 

Projekt, w imieniu Burmistrza, omówił Podinspektor  ds. gospodarki odpadami  

i gospodarki mieszkaniowej Rafał Ścisłowski.  

Na wstępie poprosił o naniesienie autopoprawki przez wykreślenie w §3 pkt 1 numeracji 

załącznika (nie stosuje się numeracji w przypadku jednego załącznika do uchwały). Nowe 

brzmienie tego punktu: „format elektroniczny oraz układ informacji i powiązań między nimi 

powinien być zgodny z załącznikiem do niniejszej uchwały, w formacie PDF”. 

W następstwie włączenia nieruchomości, na których znajdują się domki letniskowe  

i nieruchomości wykorzystywanych na cele rekreacyjno-wypoczynkowe należy zmienić wzór 

deklaracji, którą mieszkańcy składają (ile osób zamieszkuje na terenie nieruchomości,  

a w przypadku domków letniskowych – ile domków znajduje się na terenie nieruchomości). 

Wzór deklaracji załączony do tej uchwały będzie służył od tej pory zarówno właścicielom 

nieruchomości zamieszkałych, jak i właścicielom nieruchomości, na których znajdują się 

domki letniskowe i nieruchomości wykorzystywanych na cele rekreacyjno-wypoczynkowe. 

Zmiana nastąpiła we wzorze w pkt I, dodano cały blok, który pozwoli określić opłatę 

ryczałtową na tego typu nieruchomościach. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej otworzyła dyskusję. 
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Głosów indywidualnych ze strony radnych ani pytań nie było.  

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej zamknęła dyskusję. 

 

Opinia Komisji: 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że komisja pozytywnie zaopiniowała 

omówiony projekt uchwały. 

 

Projekt uchwały w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi składanej przez właścicieli nieruchomości zamieszkałych i nieruchomości, na 

których znajdują się domki letniskowe lub innych nieruchomości wykorzystywanych na cele 

rekreacyjno-wypoczynkowe oraz warunków i trybu składania deklaracji za pomocą środków 

komunikacji elektronicznej odczytał Sekretarz obrad Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 11 radnych, 1 głos przeciwny (radna Małgorzata Murawska), 

brak głosów wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem podjęła Uchwałę Nr 

XXVI/171/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi składanej przez właścicieli nieruchomości 

zamieszkałych i nieruchomości, na których znajdują się domki letniskowe lub innych 

nieruchomości wykorzystywanych na cele rekreacyjno-wypoczynkowe oraz warunków 

i trybu składania deklaracji za pomocą środków komunikacji elektronicznej przy 1 głosie 

przeciwnym.  

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

7. Projekt uchwały w sprawie terminu, częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi 
 

Projekt, w imieniu Burmistrza, omówił Podinspektor  ds. gospodarki odpadami  

i gospodarki mieszkaniowej Rafał Ścisłowski.  

W ślad za uchwałą określającą wzór deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi należy określić termin, częstotliwość i tryb uiszczania opłaty od 

nieruchomości, na których zamieszkują mieszkańcy, ale też od nowo włączonych 

nieruchomości, na których znajdują się domki letniskowe lub innych nieruchomości 

wykorzystywanych na cele rekreacyjno-wypoczynkowe. 

Jeżeli chodzi o nieruchomości, na których zamieszkują mieszkańcy – nic się nie zmienia. 

Opłata będzie pobierana „z dołu” w terminie do 10 następnego miesiąca po miesiącu, którego 

obowiązek wniesienia opłaty dotyczy. 

Natomiast, jeżeli chodzi o nowo włączone nieruchomości opłata będzie uiszczana „z góry” 

jednorazowo za rok, w terminie do 30 czerwca b.r. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej otworzyła dyskusję. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Małgorzata Murawska – zwróciła się z pytaniem do 

Burmistrza. Na walnym posiedzeniu członków spółdzielni mieszkaniowej Pan Burmistrz 

obiecał spółdzielcom, że odpady BIO będzie można wyrzucać w woreczkach tak, żeby uniknąć 
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nieprzyjemnych zapachów w okresie letnim. Druga część pytania dotyczy tego, czy wywóz 

śmieci ze spółdzielni mieszkaniowej będzie się odbywał na dotychczasowych zasadach  

i w dotychczasowych terminach?  

 

Burmistrz Nowego Czesław Woliński odpowiedział, że pamięta, worki będą bliżej lata. 

Natomiast jeżeli chodzi o częstotliwość wywozu, to zasada jest taka, że właściciel musi się 

dogadać z firmą wywożącą, żeby tę częstotliwość zwiększyć.  

 

Podinspektor  ds. gospodarki odpadami i gospodarki mieszkaniowej Rafał Ścisłowski 

dodał, że ta częstotliwość będzie w niezmienionej formie, tak, jak było dotychczas. 

 

Dalszych pytań i głosów w dyskusji nie było. 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej zamknęła dyskusję. 

 

Opinia Komisji: 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że komisja pozytywnie zaopiniowała 

omówiony projekt uchwały. 

 

Projekt uchwały w sprawie terminu, częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi odczytał Sekretarz obrad Sławomir Jopek. 

 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 11 radnych, 1 głos przeciwny (radna Małgorzata Murawska), 

brak głosów wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem podjęła Uchwałę Nr 

XXVI/172/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie terminu, częstotliwości i trybu 

uiszczania opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi przy 1 głosie przeciwnym.  

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

 

8. Projekt uchwały w sprawie ustalenie wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem 

roku budżetowego 2020 

 

Wiceprzewodnicząca Rady przypomniała, że przed sesją radni otrzymali projekt uchwały 

zawierający autopoprawkę, komisja omawiała projekt uwzględniający już autopoprawkę. 

 

Projekt, w imieniu Burmistrza, omówił Skarbnik Gminy Jerzy Wotkowski. 

Instrument wydatków niewygasających jest jednym z narzędzi wykonywania budżetu. 

Podstawą prawną utworzenia wydatków niewygasających budżetu są przepisy art. 263 ust. 2-7 

ustawy o finansach publicznych. Istota wydatków niewygasających polega na tym, że są one 

ujmowane w sensie sprawozdawczym w roku budżetowym, w naszym przypadku 2020, mimo 

to, że zostaną faktycznie wykonane i zapłacone w roku 2021.  

Tworząc wydatki niewygasające należy je dokładnie zdefiniować, określić ostateczny 

termin realizacji, który nie może przekroczyć zgodnie z ustawą o finansach publicznych 30 
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czerwca roku następnego. Następnie należy kwotę wynikającą z uchwały o wydatkach 

niewygasających zablokować na subkoncie utworzonym nie później niż do 31 grudnia.  

Uchwała wynika z negatywnych konsekwencji Covid-19. Przedłużają się procedury 

uzyskania niezbędnych opinii i uzgodnień, nieterminowo są dostarczane materiały przez 

dostawców, często zwiększona jest absencja chorobowa pracowników, co ma wpływ na 

terminowość realizacji zadań.  

Wykaz obejmuje cztery zadania o charakterze projektowym i jedno dotyczące zadania 

budowlanego – budowa przedszkola samorządowego w Nowem, w części dotyczącej robót 

budowlanych. Kwota wydatków niewygasających na to zadanie wyniesie 2 583 340,35 zł 

(całość umowy opiewa na kwotę ponad 9 mln zł). 

Pozostała część wydatków niewygasających dotyczy prac projektowych. 

Łączna kwota wydatków niewygasających to 2 638 410, 35 zł. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej otworzyła dyskusję. 

Głosów indywidualnych ze strony radnych ani pytań nie było.  

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej zamknęła dyskusję. 

 

Opinia Komisji: 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że komisja pozytywnie zaopiniowała 

omówiony projekt uchwały. 

 

Projekt uchwały w sprawie ustalenie wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku 

budżetowego 2020 odczytał Sekretarz obrad Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXVI/173/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie ustalenie wykazu 

wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 2020.  

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

9. Projekt uchwały zmieniającej Uchwałę Nr XXV/154/20 z 23 listopada 2020 roku  

w sprawie określenia wysokości stawek opłaty targowej 

 

Projekt, w imieniu Burmistrza, omówił Skarbnik Gminy Jerzy Wotkowski. 

Ten projekt uchwały ma charakter porządkujący. W uchwale podjętej w listopadzie uchylono 

niewłaściwą uchwałę. Ta zmiana nie generuje żadnych skutków finansowych. 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej otworzyła dyskusję. 

Głosów indywidualnych ze strony radnych ani pytań nie było.  

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej zamknęła dyskusję. 

 

Opinia Komisji: 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że komisja pozytywnie zaopiniowała 

omówiony projekt uchwały. 
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Projekt uchwały zmieniającej Uchwałę Nr XXV/154/20 z 23 listopada 2020 roku  

w sprawie określenia wysokości stawek opłaty targowej odczytał Sekretarz obrad Sławomir 

Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXVI/174/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. zmieniającą Uchwałę Nr XXV/154/20 

z 23 listopada 2020 roku w sprawie określenia wysokości stawek opłaty targowej.  

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

10. Projekt uchwały zmieniającej budżet Gminy Nowe na 2020 r. 

 

Projekt, w imieniu Burmistrza, omówił Skarbnik Gminy Jerzy Wotkowski. 

Projekt uchwały dotyczy zmiany planu dochodów i planu wydatków w równych kwotach, nie 

zmienia się wynik budżetu. 

Zarówno dochody, jak i wydatki rosną o kwotę 116 636 zł. 

Następnie Skarbnik omówił istotne zmiany budżetowe. 

Zmiana planu dochodów: 

- w dziale Różne rozliczenia przyrost części oświatowej subwencji o kwotę 48 500 zł.  

Kwota ta jest przeznaczona na jednorazowe dofinansowanie zakupu usług dostępu do internetu, 

sprzętu przydatnego w prowadzeniu zajęć realizowanych z wykorzystaniem metod i technik 

kształcenia na odległość (jest to tzw. 500+ dla nauczycieli); 

- decyzją Ministra Finansów z dnia 9 grudnia 2020 r. przyznano gminie środki z rezerwy 

ogólnej subwencji ogólnej, jest to drugi rok z rzędu, kiedy pod koniec roku otrzymujemy środki 

w zbliżonej sobie wysokości; 

- w dziele Edukacyjna opieka wychowawcza – korekta na -20 tys. zł – jest to zmniejszenie 

dotacji na pomoc materialną dla uczniów związaną z zapotrzebowaniem na te środki (dotyczy 

to stypendiów); 

- w dziale Rodzina – przyrost dotacji na świadczenia wychowawcze o 20 428 zł. 

 

Po stronie wydatkowej z jednej strony jest rozdysponowanie otrzymanej dotacji, a tam, gdzie 

opisano :”po analizie potrzeb” – zarówno zmniejszenie, jak i zwiększenie, zgodnie  

z potrzebami. 

Zmieniono nazwę jednego zadania inwestycyjnego i podniesiono na to zadanie nakłady 

inwestycyjne o 3 tys. zł (z 47 tys. do 50 tys. zł). Dotyczy to prac projektowych „Budowa ciągu 

pieszo-rowerowego Nowe -Twarda Góra. 

Jeżeli chodzi o 500+ dla nauczycieli Skarbnik dodał, że w formie dotacji dla szkoły  

w Rychławie będzie to dla 10 nauczycieli. W szkołach, których organem prowadzącym jest 

Gmina Nowe będzie to kwota 38 744,80 zł oraz zakup środków dydaktycznych i książek 

4 755,20 zł, wynikający z faktu, że niektórzy nauczyciele nie wykorzystali całego limitu 500 

zł, a zgodnie z zaleceniem Ministerstwa może to zostać wykorzystane na zakup przez gminę 

środków dydaktycznych. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej otworzyła dyskusję. 
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Radna Aleksandra Janeczek – zwróciła się do Skarbnika, polemizując ze sformułowaniem 

500+ dla nauczycieli. Według radnej ma to wydźwięk socjalny, a nie na tym ta rzecz polega. 

Sytuacja pandemiczna i rozporządzenie Rady Ministrów wymusiło zdalne nauczanie, a nie 

każdy z nauczycieli z prywatnych, własnych środków mógł do końca dostosować się do tej 

formy, stąd też ta pomoc. W brzmieniu „500+ dla nauczycieli” ma to wymiar czysto socjalny  

i może być źle zrozumiane. 

 

 Kolejnych głosów w dyskusji ani pytań nie było. 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej zamknęła dyskusję. 

 

Opinia Komisji: 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że komisja pozytywnie zaopiniowała 

omówiony projekt uchwały. 

 

Projekt uchwały zmieniającej budżet Gminy Nowe na 2020 r. odczytał Sekretarz obrad 

Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXVI/175/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. zmieniającą budżet Gminy Nowe na 

rok 2020.  

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

11. Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej 

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Wojciech Kościński poinformował, że Komisja 

Rewizyjna, podczas posiedzenia w dniu 15 grudnia opracowała plan pracy na 2021 r. Następnie 

odczytał plan pracy komisji, który stanowi załącznik do projektu uchwały w tej sprawie, 

przekazanego radnym. 

 

Pytania: brak 

 

Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej odczytał Sekretarz 

obrad Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXVI/176/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie zatwierdzenia planu pracy 

Komisji Rewizyjnej.  

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 
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12. Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Skarg, Wniosków i Petycji 

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Grzegorz Derengowski  

poinformował, że zgodnie z art. 21 ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie 

gminnym oraz §93 ust. 1 Statutu Gminy Nowe Komisje stałe Rady Miejskiej działają zgodnie 

z rocznym planem pracy przedłożonym Radzie do zatwierdzenia. Podczas posiedzenia w dniu 

1 grudnia 2020 roku Komisja opracowała i jednomyślnie przyjęła plan pracy na 2021 rok. 

Następnie odczytał plan pracy komisji, który stanowi załącznik do projektu uchwały w tej 

sprawie, przekazanego radnym. 

 

Pytania: brak 

 

Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Skarg, Wniosków i Petycji  

odczytał Sekretarz obrad Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXVI/177/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie zatwierdzenia planu pracy 

Komisji Skarg, Wniosków i Petycji.  

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

13. Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Polityki Gospodarczej, 

Finansów, Ochrony Środowiska i Rolnictwa  

 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska  poinformowała, że Komisja na posiedzeniu w dniu 15 grudnia 

b.r. opracowała plan pracy na 2021 rok. Następnie odczytała plan pracy komisji, który stanowi 

załącznik do projektu uchwały w tej sprawie, przekazanego radnym. 

 

Pytania: brak 

 

Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Polityki Gospodarczej, 

Finansów, Ochrony Środowiska i Rolnictwa odczytał Sekretarz obrad Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXVI/178/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie zatwierdzenia planu pracy 

Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska i Rolnictwa. 

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

14. Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Polityki Społecznej 
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Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej Sławomir Jopek  odczytał plan pracy komisji, 

który stanowi załącznik do projektu uchwały w tej sprawie, przekazanego radnym. 

 

Pytania: brak 

 

Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Polityki Społecznej odczytał 

Sekretarz obrad Sławomir Jopek. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 12 radnych (nieobecni radni: Sławomir Grzemski, 

Marek Słomiński, Małgorzata Wołoszyn). 

 

Za podjęciem Uchwały głosowało 12 radnych, brak głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady stwierdziła, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXVI/179/20 z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie zatwierdzenia planu pracy 

Komisji Polityki Społecznej. 

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu. 

 

Ad.7/ Wolne wnioski, zapytania i informacje 

 

Wiceprzewodnicząca Rady odczytała pismo Przedsiębiorstwa Usług Miejskich Sp. z o.o.  

w Nowem, stanowiące odpowiedź na pytanie radnego Henryka Czaplińskiego zadane na 

poprzedniej sesji, dotyczące błędu w pobieraniu opłaty abonamentowej. Odpowiedź 

przekazano również radnemu Henrykowi Czaplińskiemu: 

„Zarząd Przedsiębiorstwa Usług Miejskich Sp. z o.o. w Nowem informuje, że po sesji 

Rady Miejskiej, która odbyła się 30 września 2020 r. podjęliśmy działania sprawdzające 

zasadność naliczania opłaty za abonament wykazywanej na fakturach za pobór wody  

i odprowadzanie ścieków dla nieruchomości ujętych w grupie 1 obowiązującej taryfy.  

W wyniku przeprowadzonych działań sprawdzających stwierdzono faktyczny błąd  

w naliczaniu opłaty za abonament. Błędne naliczanie nastąpiło od II kwartału 2019 roku. 

Zarząd Przedsiębiorstwa Usług Miejskich Sp. z o.o. w Nowem podjął decyzje  

o skorygowaniu nieprawidłowości przy rozliczaniu kolejnych faktur w najbliższych okresach 

rozliczeniowych." 

 

Wiceprzewodnicząca Rady poinformowała, że do Biura Rady wpłynęły w ostatnim czasie 

dwa pisma: 

1) Od Głównego Inspektora Ochrony Środowiska (data wpływu 17 grudnia 2020 r.). Jest 

to pismo w sprawie objęcia szczególnym nadzorem miejsc gospodarowania odpadami 

w celu ograniczenia zjawiska porzucenia odpadów oraz występowania pożarów; 

2) Skierowane również na ręce Przewodniczącego Rady (data wpływu 17 grudnia 2020 

r.), pismo od Członka Zarządu Województwa Kujawsko-Pomorskiego następującej 

treści: 

„Szanowny Panie Przewodniczący. Na podstawie art. 16 ust. 3 i ust. 4 Ustawy z dnia 

16 kwietnia 2004 r. o ochronie przyrody (Dz.U. z 2020 r. poz. 55, 471 i 1378) oraz 

Uchwały Nr XXVII/388/20 Sejmiku Województwa Kujawsko-Pomorskiego z dnia 30 

listopada 2020 r. w sprawie przyjęcia projektu uchwały w sprawie Nadwiślańskiego 

Parku Krajobrazowego, uprzejmie proszę o uzgodnienie projektu uchwały Sejmiku 

Województwa Kujawsko-Pomorskiego, stanowiącej załącznik do powyższej 

Uchwały.” 
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Wiceprzewodnicząca dodała, że z dokładną treścią obu pism Radni mogą się zapoznać w Biurze 

Rady Miejskiej.  

 

Pytania ze strony radnych: 

Radna Aleksandra Janeczek – w ostatnim czasie w naszej gminie uległo likwidacji 

przytulisko w Milewie. Wywołało to dość dużą burzę w społeczeństwie. Radna zasięgała 

informacji na ten temat, ale prosi, żeby wyjaśniono przyczyny tak, żeby mieszkańcy mieli tę 

samą wiedzę. 

 

W imieniu Burmistrza odpowiedział Inspektor ds. ochrony środowiska i rolnictwa Leszek 

Cejrowski  - poinformował, że do tej pory gmina spełniała ustawowy obowiązek wyłapywania 

bezpańskich psów, korzystając z usług schroniska w Węgrowie. Z tym schroniskiem gmina ma 

od wielu lat podpisaną umowę i na chwilę obecną w tym schronisku są mamy dwa psy. Koszt 

utrzymania jednego psa w tym schronisku, za jedną dobę wynosi 17,23 zł. Ta kwota pomnożona 

przez 30 dni daje obraz kosztu utrzymania jednego psa. Psy w schronisku w Węgrowie są 

trzymane do momentu adopcji, bądź śmierci. Psy z naszej gminy, które się tam teraz znajdują 

przebywają w schronisku ok. 2 lat. Z przyczyn typowo ekonomicznych gmina zorganizowała 

na terenie składowiska odpadów w Milewie tzw. popularnie „przytulisko”, które prowadziło 

Przedsiębiorstwo Usług Miejskich z Nowego. Była na to podpisana stosowna umowa. 

Dokładnie nazywało się to ośrodek przetrzymywania psów przed przekazaniem do adopcji, 

bądź schroniska w Węgrowie. Koszt utrzymania jednego psa na dobę wynosi w przytulisku 

9,50 zł brutto. Do niedawna było tam 5 psów, w szczytowym momencie roku 2020 mieliśmy  

8 psów. Z tym, iż należy podkreślić, że to przytulisko nie było schroniskiem, zgodnie  

z obowiązującym prawem. Na początku tego roku (w styczniu) mieliśmy kontrolę 

Powiatowego Lekarza Weterynarii, gdzie kontrolujący stwierdził, co należy podkreślić  

z całą stanowczością, że warunki, jakie PUM zapewniało psom były na najwyższym poziomie. 

Do tej kwestii nie było żadnych obiekcji. Jednakże, żeby to przytulisko stało się schroniskiem 

musielibyśmy spełnić wiele warunków wynikających z poszczególnych aktów prawa. 

Najważniejsze z nich to: specjalne pomieszczenia dla psów, które są przywożone do schroniska 

(muszą one odbyć w osobnej klatce kwarantannę 15-dniową), powinny być klatki dla małych 

piesków, osobne pomieszczenia na karmę, osobne pomieszczenie na gabinet weterynaryjny, 

musi być lodówka, w razie zgonu psów i wiele innych wymogów, które trzeba by było spełnić. 

Poza tym potrzebny byłby samochód dostosowany do przewozu zwierząt i personel, który 

zająłby się wyłapywaniem psów. Do tej pory korzystaliśmy z usług Ochotniczej Straży 

Pożarnej, ale w momencie przeistoczenia przytuliska w schronisko musielibyśmy zakupić, bądź 

dostosować jakieś auto do przewozu psów. Krótko mówiąc to generowałoby koszty.  

W miesiącu październiku otrzymaliśmy ofertę ze Starogardu. Należy tu podkreślić, że jest to 

ogólnopolskie towarzystwo opieki nad zwierzętami ANIMALS, czyli „najwyższa liga”. 

Pierwotnie Inspektor Cejrowski, po przeczytaniu oferty nie dowierzał, że ta instytucja stwarza 

nam takie warunki pod względem opieki nad zwierzętami, ale też w aspekcie finansowym. Trzy 

tygodnie temu Inspektor Cejrowski wraz ze Skarbnikiem Gminy udali się do Starogardu na 

rozmowy i lustrację tego schroniska. Uważa, że warunki, jakie tam stwarza się psom są na 

najwyższym poziomie, a jeśli chodzi o aspekt finansowy, to za każdego psa, który zostanie tam 

przetransportowany (oczywiście na koszt schroniska), gmina będzie płacić jednorazowo 2 tys. 

zł i to są wszystkie koszty. Inspektor Cejrowski ponownie podkreślił, że psy mają tam 

wspaniałe warunki i wspaniałą opiekę, to jest ogólnopolskie towarzystwo opieki nad 

zwierzętami ANIMALS. Porównał zmianę warunków dla tych zwierząt do awansu 

transferowego w lidze piłkarskiej. Dodał, że z przeprowadzonej symulacji wynika, iż koszt 

utrzymania psów, w kończącym się 2020 roku, to koszt ok. 40 tys. zł. Po podpisaniu umowy ze 

Starogardem ten koszt będzie o połowę niższy.  
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Radny Henryk Czapliński – zapytał co z kotami? 

 

Inspektor ds. ochrony środowiska i rolnictwa Leszek Cejrowski  - odpowiedział, że koty, 

to są zwierzęta wolno żyjące, wolno bytujące i generalnie nie ma schronisk dla kotów. Koty są 

przyjmowane do schroniska w Starogardzie tylko w sytuacji, gdy ucierpiały, są ranne po 

kolizjach drogowych albo chore. Nie ma takiego prawa, żeby je wyłapywać i zawozić do 

schroniska.  

 

Radny Henryk Czapliński – gmina wydaje dużo na karmę dla kotów.  

 

Inspektor ds. ochrony środowiska i rolnictwa Leszek Cejrowski  - to jest obowiązek 

ustawowy. Ustawa o ochronie zwierząt nakłada na gminy obowiązek sterylizacji kotów  

i dokarmiania kotów.  

 

Następnie głos zabrał radny Wojciech Kościński, który w imieniu Zarządu OSP w Nowem 

oraz druhen i druhów serdecznie podziękował za dokonany zakup ciężkiego wozu bojowego. 

Podziękował Burmistrzowi, Skarbnikowi, zaangażowanym w to dzieło pracownikom Urzędu 

Gminy oraz Radzie Miejskiej za zrozumienie potrzeby tego zakupu i przekazane w tym celu 

środki pieniężne (zagwarantowane w budżecie). Dodał, że ten zakup bardzo zwiększa 

mobilność naszej jednostki, a tym samym bezpieczeństwo całej naszej społeczności. Kupując 

ten jeden samochód to tak, jakbyśmy kupili przy okazji 3 wozy średnie bojowe. Nowy 

samochód mieści 9 tys. litrów wody do gaszenia, do tego ponad 900 litrów środka 

pianotwórczego, a więc pojemność 3 średnich wozów. Samochód jest trzyosiowy z napędem 

6x6, zabiera 3 strażaków do akcji, kierowcę i dwóch strażaków do obsługi, ma ponad 3,5 m 

wysokości, ponad 2,5 m szerokości i jest długi prawie na 10 m. Posiada armatkę wodną, która 

przy wydajności pomp zamocowanych na samochodzie potrafi podać ponad 100 metrowy 

strumień wody do prowadzenia akcji gaśniczej. Jest to też zabezpieczenie i bezpieczeństwo dla 

strażaków prowadzących akcję, gdyż nie trzeba całkowitej bliskości ze ścianą ognia.  

Ponadto pragnie podziękować, ponieważ ukazała się jego publikacja „Nowe dziennikarskim 

piórem”. Dziękuje bardzo Burmistrzowi, Zastępcy Burmistrza i Radzie Miejskiej za 

zabezpieczenie środków w budżecie na powstanie publikacji. Radny ma nadzieję, że ta praca, 

która powstała (jest wynikiem kilkuletnich działań) w jakimś sensie pozwoli mieszkańcom 

Nowego lepiej zrozumieć naszą historię, a przede wszystkim pamiętać o tych osobach, dzięki 

którym my dzisiaj możemy być Polakami i żyć w Polsce bogatsi w wiedzę o dziejach naszego 

miasta i naszej historii.  

 

Wiceprzewodnicząca Rady pogratulowała radnemu Wojciechowi Kościńskiemu i mając 

nadzieję, że wyraża opinię wielu osób, liczy na dodruk, bo nakład szybko się rozszedł i trudno 

już w tej chwili dostać tę książkę.  

 

Radna Aleksandra Janeczek – ponieważ jest to ostanie spotkanie w tym roku, chciałaby we 

własnym imieniu, wszystkim mieszkańcom, a szczególnie z jej wsi złożyć życzenia świąteczne. 

Mimo tych trudnych czasów, aby święta przebiegały w zdrowiu i wśród rodziny. 

 

Następnie głos zabrał Burmistrz Nowego Czesław Woliński, który stwierdził, że dzięki 

publikacji Pana Wojciecha Kościńskiego dowiedział się gdzie kiedyś był hotel Concordia.  

Zwracając się do Wiceprzewodniczącej Rady w sprawie worków na odpady odpowiedział, że 

obiecał, worki będą, ma to ustalone z Prezesem Spółdzielni. Będzie to w kwietniu, bądź w maju. 
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Burmistrz podziękował wszystkim za współpracę w całym 2020 roku. Rok 2021 nie będzie 

łatwy, walczymy z pandemią, oby ja najprędzej się skończyła. Burmistrz złożył wszystkim 

życzenia przede wszystkim zdrowia na święta i Nowy Rok, spełnienia marzeń, zadowolenia  

z życia. Prosi o to, co rządzący, aby pozostać w domu i nie przenosić wirusa. Tym bardziej, że 

w naszym województwie jest w tej chwili bardzo dużo zakażeń. Może to wynika z faktu, że 

bardzo dużo osób z naszego województwa przebywa w Anglii, być może ta migracja jest 

jednym z powodów ilości zakażeń, oby to jak najszybciej minęło. Burmistrz życzył wszystkim, 

aby spotkali się w Nowym Roku i podejmowali uchwały służące rozwojowi miasta i gminy.  

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Małgorzata Murawska w sprawach bieżących 

poinformowała, że z powodu pandemii nadal zawieszone są dyżury radnych. Kolejna sesja 

Rady Miejskiej planowana jest około 20 stycznia.  

W związku ze zbliżającymi się Świętami Bożego Narodzenia do Rady Miejskiej wpłynęły 

życzenia od: Posłów na sejm RP Tomasza Lorenca i Tadeusza Zwiefki, od Prezesa PUM Sp.  

z o.o. w Nowem Krzysztofa Tonklewicza, Marszałka Województwa Kujawsko-Pomorskiego 

Piotra Całbeckiego, Dyrekcji, grona pedagogicznego i uczniów Szkoły Podstawowej nr 1  

w Trylu i nr 2 w Nowem oraz od Zarządu Oddziału ZNP w Nowem. 

Wiceprzewodnicząca Rady dołączyła się również do wypowiedzianych życzeń i również  

z okazji zbliżających się świąt życzy, żeby w tym trudnym, pandemicznym okresie święta 

pomimo wszystko były radosne, rodzinne. Choć dla wielu z nas będą zapewne trudne, z tej 

racji, że będziemy spędzać je w rodzinach w okrojonym składzie. Pomimo wszystko, niech 

będą ciepłe, rodzinne i radosne, a zbliżający się nowy 2021 rok przede wszystkim niech będzie 

dla wszystkich rokiem przełomowym, bo bardzo tęsknimy za powrotem do normalności.   

Życzy przede wszystkim zdrowia, spokoju, jak najwięcej życzliwych i serdecznych osób wokół 

nas i cokolwiek te słowa dla nas znaczą – wiary, nadziei i miłości. Tren trudny rok przyniósł 

nam chwile trudne i dramatyczne, ale też piękne, niech tych pięknych chwil będzie jak 

najwięcej. Wszystkiego najlepszego. 

Do tych życzeń dołącza się też i prosił o ich przekazanie Przewodniczący Rady Miejskiej Marek 

Słomiński.  

 

   Ad. /8 Zakończenie sesji 

 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Małgorzata 

Murawska zamknęła XXVI sesję Rady o godz. 1927. 

 

 

Protokołowała: 

Joanna Szaga 

 

 

 

 


